
Novi delavski svet
naj vedno bolj zagotovi zado
voljstvo v delovnih kolektivih

MOSCANSKA
Uvajanje nove usmeritve v 

Gospodarjenju v korist inten
zivnejšega izvajanja neposred
nega standarda, kar sta začr
tala občni zbor RSS in kon- 
Ores sindikatov Jugoslavije, se 
odraža tudi v naši komuni in 
sleherni delovni organizaciji v 
boju za kar najuspešnejše de
lo samoupravnih organov in 
slehernega upravljalca pri 
reševanju skupnih problemov. 
Ta usmeritev pa nas mora 
prevevati še posebno ob volit
vah v nove organe samouprav
ljanja.

Do 16. junija bodo naši ko
lektivi prvič po novi ustavi iz
volili svoje organe upravlja
nja. To je zelo pomemben do- 
9odek za slehernega delavca, 
ki pa prav zato zahteva še po
sebno temeljite priprave gle
de izbire kandidatov kot tudi 
usmeritve dela novih delav
skih svetov. Z novim temelj
nim zakonom je uveljavljeno 
ustavno načelo, da kandidat
nih Ust za delavske svete ne 
Postavljajo več sindikalne po
družnice, ampak je to stvar 
zbora delovnih ljudi ali dolo
čenega števila volivcev. S tem 
so sindikalne podružnice reje
ne jormalnega sestavljanja 
kandidatne liste in raznih dru- 
Oih tehničnih opravil. Seveda 
Pa to še ne pomeni, da se sin
dikalne organizacije ne bodo 
aktivno vključile v predvolil
no aktivnost. Ravno narobe, 
sedaj bodo organi sindikalnih 
Podružnic imeli več časa za 
kvalitetno politično delo in za 
vsebinske priprave predvolil
nih zborovanj. To predvolilno 
aktivnost moramo koristno 
uporabiti in na zborovanjih 
Postaviti zahtevo po takšnih 
Programih delovanja delavskih 
svetov, ki bodo omogočili kon
kretno usmeritev v reševanje 
najpomembnejših vprašanj. To 
Pa so predvsem izkoriščanje 
Proizvodnih zmogljivosti, pra
vilna delitev ustvarjenih sred
stev, izpopolnjevanje nagraje
vanja po delu — predvsem za 
tiste kategorije, za katere še 
nismo našli uspešnih meril — 
in nadaljnje izpopolnjevanje 
samoupravnega sistema in sa- 
ntoupravne zakonodaje v de
lovnih organizacijah.

Dosedanje izkušnje in rezul
tati dela samoupravnih orga
nov nas vodijo k stališčem, 
da v delavske svete kadrujemo 
Predvsem tiste tovariše, ki bo
do znali delati kot člani de- 
avskega sveta v kolektivu kot 

celoti. To se pravi, da bodo na 
sejah organov zastopali stali- 

a svojih sodelavcev in prav 
,. k° sklepe DS zopet prcnaša- 

V kolektiv. V samoupravne 
rgane naj pridejo predvsem 
lsti tovariši, ki imajo družbe- 
^olitični in ekonomski po- 
^nh za težnje delavcev in bo- 
21V na osnovi dosedanjih po- 
san?nitl Izkušenj delovali v 

°upravnih organih z last

nim razmišljanjem in gleda
njem, tovariši, ki se bodo za 
postavljena stališča znali tudi 
uspešno bojevati.

Predvsem pa moramo zago
toviti, da bodo predlagani kan
didati ža predsednike samo

upravnih organov znali voditi 
delo teh organov in si ne bo
do prilaščali pristojnosti, ki 
jih ima samoupravni organ.

Skratka, v samoupravne or
gane bomo kandidirali takšne 
tovarišice in tovariše, ki bodo 
s svojim delom in nastopom 
zlili politiko samoupravnih or
ganov s hotenjem in stališči 
delavcev v kolektivu in kre
pili pomen in vlogo samo
upravnih organov. Zato je po
trebno kadrovskim vpraša
njem posvetiti vso pozornost 
in z odgovornostjo zbrati pred
loge za kandidate organov sa
moupravljanja.
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PRVE IZKUŠNJE TREH NOŠČAHSKIH UOSPODIRSKIU ORGANIZACIJ

N I
ZA PREHOD NA SKRAJŠANI DELOVNI ČAS

Zaradi pomembnosti in aktualnosti prehoda na 42-umi 
delovni teden in v želji, da bi tudi ostalim gospodarskim 
organizacijam naše občine posredovali izkušnje, problematiko 
in rezultate poslovanja tistih, ki že poslujejo s skrajšanim 
delovnim časom, je društvo gospodarstvenikov občine Ljub
ljana Moste-Poljc konec preteklega meseca organiziralo po
svetovanje z razpravo o 42-urn#m delovnem tednu. Predstav
niki gospodarskih organizacij, ki že poslujejo s skrajšanim 
delovnim časom, so na tem posvetovanju, ki je med delov
nimi organizacijami vzbudilo potreben interes, posredovali 
svoje izkušnje in probleme, na katere so naleteli pri svojem 
delu.

S tega posvetovanja, na katerem so po uvodnih besedah 
in mislih predsednika društva gospodarstvenikov Albina 
Vengusta sodelovali še referenti Franc Rajer (vevški obrat 
papirnice Vcvče-Medvode), inž. Anton Žugelj (Teol-Oljarna), 
inž. Igor Predovič (Kolinska) In Vlado Pirc (Saturnus), posre
dujemo podatke o organizaciji in pripravah, ki so jih opra
vile gospodarske organizacije pred prehodom na skrajšani 
delovni čas ter prve rezultate njihovega poslovanja. Na pod
ročju naše občine že tri gospodarske organizacije poslujejo s 
skrajšanim delovnim časom: vevški obrat papirnice Vcvče- 
Medvode, Teol-Oljarna in Kolinska tovarna hranil, medtem 
ko ima četrta — Saturnus — uveden deloma skrajšani delovni 
čas (46 ur na teden) že od leta 1959.

VI. PLENUM CK ZKJ IN Ml

Predkongresna aktivnost
Po seji občinskega komiteja ZKS Ljubljana Mostc-Polje 

® kateri smo poročali v prejšnji številki, se nadaljuje pred-
K°n(fresna aktivnost komunistov. Sorodne panoge oziroma 

so takorekoč sami nakazovali aktive tako v druž-pr»t>lenii

službah kot v gospodarstvu; pa tudi na terenu so sc 
nai*esUui komunisti v okvirih krajevnih skupnosti — vsi z 
•lij«?'d*1 pregledajo svojo politično prakso in jo vskla- 

s s*nernicami VI. plenuma CK ZKJ.

so na?v°jejn _ 1 ** Prosvete
, f^votovanju ugotav- 

a ,Ueru<ln„Vu^rat- prenašamo 
čeprav Pristojnosti navz- 

10 hi — in ne more

biti — vedno zgolj interes ko
lektiva ali komune, kamor so 
pristojnosti prenesene. Tako 
nastaja n. pr. vprašanje, ali 

(Nadaljevanje na 3. strani)

V kombinatu PAPIRNICE 
VEVČE-MEDVODE s poslovni
ma enotama: tovarno celuloze 
v Medvodah in papirnico v 
Vevčah, ki .proizvaja predvsem 
grafični papir in kjer je ne
prekinjena proizvodnja pote
kala že prej v štirih delovnih 
izmenah, so konec preteklega 
leta izvršili vse potrebne pri
prave za prehod na skrajšani 
delovni čas ob podpori celot
nega kolektiva, ki se je obe
nem zavedal, da bo uspeh ta
kega poslovanja zagotovljen 
edinole z zvišanjem produktiv
nosti dela. Posebna strokovna 
komisija je pripravila in izde
lala potrebno dokumenta
cijo z osnovnimi analizami 
značilnosti podjetja, z analizo 
predvidenega dviga produktiv
nosti dela in družbeno-eko- 
nomske produktivnosti in v 
tej zvezi predvidela določene

nujne notranje organizacijske 
in kadrovske ukrepe.

Tudi dobra obveščenost de
lovne skupnositi o vseh proble
mih in nalogah v zvezi s pre
hodom na skrajšani delovni 
čas je bila ena izmed nalog 
komisije, ki jo je ta organizi
rala s široko akcijo med člani 
delovne skupnosti.

Sam prehod v začetku tega 
leta je bil postopen, vendar 
kratek. V osnovni proizvodnji 
delajo v turnusu 8—24, ob ne
deljah pa 12—12.

V ročni obdelavi so prešli 
od prvotnega 7-umega na 8- 
urni delavnik s tremi prostimi 
sobotami v mesecu. V poslovni 
enoti v Medvodah delajo v 
obratu obdelave delavci dva
krat v dopoldanski, dvakrat v 
popoldanski in dvakrat v noč
ni delovni izmeni, medtem ko 
sta dva zaporedna dneva pro
sta. Ostale službe gospodarske 
organizacije delajo 8 ur dnev
no, s tem da imajo tri zapored
ne prosto sobote, četrto pa de
lajo.

Rezultati skrbno pripravlje
nega prehoda na skrajšani de
lom! čas niso izostali. V po
slovni enoti papirnice Vevče 
je v primerjavi s prvim tro
mesečjem preteklega leta z 
enakim obdobjem v letošnjem 
letu kljub skrajšanemu delov
nemu času proizvodnja nara
sla po količini za 10 %, obseg 
proizvodnje v ljudskih urah 
pa je porasel za 5 % ob 10 %- 
nem manjšem številu oprav
ljenih in plačanih ur. Produk
tivnost se je v istem obdobjif 
povečala glede na obseg pro
izvodnje za 22%, po vrednosti 
pa za 17 %. Prav tako dobri 
rezultati so bili doseženi v po
slovni enoti celuloze v Medvo
dah, kjer se je količinska pro
izvodnja povečala za 8 %, po 
ljudskih urah pa za 12% ob

7 %-nem zmanjšanju števila 
opravljenih ur in zvišanju 
produktivnosti po obsegu pro
izvodnje za 16% oziroma za 
20% po vrednosti. Skladno z 
dvigom produktivnosti so v 
tem obdobju kljub poslovanju 
v skrajšanem delovnem času 
porasli osebni dohodki: v po
slovni enoti v Vevčah za 14 %, 
v Medvodah pa za 24 %.

Tako ugodne rezultate s 
skrajšanim delovnim časom je 
kolektiv papirnice Vevče do
segel v glavnem z boljšim iz
koriščanjem papirnih strojev, 
z boljšim vzdrževanjem, ki 
ima za posledico minimalne 
zastoje, z boljšo preskrbo z 
električno energijo in paro, z 
zmanjšanjem izmeta in ne na
zadnje z 'dvigom strokovnosti 
kadrov, ki je nujno potrebna 
za proizvodnjo visoko kvalitet
nih papirjev ter z vrsto dru
gih drobnih organizacijskih 
ukrepov in prijemov, pri če
mer velja omeniti še to, da se 
je število nadur v poslovni 
enoti v Vevčah zmanjšalo za 
20%, v Medvodah pa celo za 
35 odstotkov.

Podjetje TEOL-OLJARNA 
je prešlo na skrajšani delovni 
čas že s 1. decembrom prete
klega leta. Komisija, ki je pri
pravil elaborat za ta prehod, 
se je zavedala dejstva, da je 
osnovni pogoj za ta korak, da 
ima podjetje dobro izvedeno 
organizacijo, normative mate
rialov in delovne sile, dalje 
da zagotovi planirani obseg 
proizvodnje, zlasti pa finanč
ni efekt poslovanja, s katerim 
zajamči predvidene osebne do
hodke in sklade, in to najmanj 
v isti višini kot v preteklem 
letu. Izračunati je treba izko
riščanje kapacitet ter izvesti 
analizo tržišča, da je realizira
no proizvodnjo moči plasirati.

(Nadaljevanje na 12. strani)



2 MOSCANSKA skupnost

Gibanje industrij ske pr oiz vodnj e
in uvoza v prvem tromesečju 1964

Iz podrobnega poročila sve
ta za industrijo in promet, ki 
je bil dan v razpravo odborni
kom na seji občinske skupšči
ne Ljubljana Moste-Polje, dne 
8. maja 1964, povzemamo ne
kaj’ najosnovnejših značilno
sti:

Ošbseg industrijske proizvod
nje v prvem tromesečju letoš
njega leta ni dosegel predvi- 
denega načrta. Velika odsto
panja od načrta v januarju in 
februarju so se nekoliko po
pravila v marcu, vendar pro
izvodnja še vedno ostaja za 
načrtom. Ta značilnost se po
javlja vedno v začetku leta za
radi neskladnosti med kole
darskim in gospodarskim le
tom, v naslednjih mesecih pa 
se stanje popravi, saj smo po
večanje proizvodnje zaznamo
vali že v mesecu marcu. Vzro
ki za to, da načrt ni bil dose
žen, so naslednji: uvajanje in 
proučevanje novih strojnih 
naprav v nekaterih podjetjih 
(Totra, Žima), neskladnost med 
operativnim načrtom podjetij 
nasproti občinskemu letnemu 
načrtu — družbeni načrt ima
mo razdeljen enakomerno na 
vse mesece v letu, v podjetjih 
pa upoštevajo nihanja proiz
vodnje po mesecih — delno je 
vzrok tudi pomanjkanje suro

vin (premog, električna energi
ja) in pomanjkanje reproduk
cijskega materiala iz uvoza, 
predvsem kvalitetnejših suro
vin, namenjenih proizvodnji 
izdelkov za izvoz.

Fizični obseg proizvodnje je 
bil dosežen z 21,5% namesto 
24,9%. Indeks porasta proiz
vodnje proti letu 1963 znaša 
103,7. Dinamika fakturirane 
realizacije je naslednja: janu
ar 6 %, februar 6,8 %, marec 
8,3 %; skupno 22,1 %, 'kar je za
2.8 % pod načrtom. Realizacija 
v prvih dveh mesecih je bila 
pod načrtom1, v marcu pa je 
dosegla predvideno raven. In
deks v primerjavi z letom 1963 
znaša 107,8. Plačana realizaci
ja znaša 19,3 % — proti načrtu: 
24,9 %. V primerjavi z lan
skim letom je porastla za
7.8 %. V začetku leta podjetja 
svojlih obveznosti ne plačujejo 
redno zaradi nepotrjenih za
ključnih računov, čemur sledi 
tudi blokiranje tekočih raču
nov.

Realizacija izvoznega načrta 
je bila 24,1 %, kar je le za 0,8 % 
pod načrtom. V primerjavi z 
istim razdobjem lanskega leta 
ugotavljamo porast le za 3,7 
odstotka.

Vzrok, da izvoz ne poteka 
tako intenzivno, kot je 'pred-

TOVARNA CELULOZE IN PAPIRJA

Vevče - Medvode
sedež Vevče
LJUBLJANA-POLJE 
ustanovljena leta 1842
IZDELUJE:
— sulfatno celulozo, pinotan, brezlesne in srednje fine 

papirje za grafično in predelovalno industrijo kakor 
tudi za široko potrošnjo.
Kuler-papirje v raznih barvah, kartone, rastrirane 
papirje ter pelur-papirje v raznih barvah!

SPREJET ODLOK
o prenosu zadev iz pristojnosti občinske 
skupščine Ljubljana Moste-Polje v 
pristojnosti ustreznih svetov

Občinska skupščina je že v pre
teklem letu razpravljala o potrebi, 
da bi se odločanje o posameznih 
zadevah, ki niso načelnega poli
tičnega ali gospodarskega pomena, 
pa so po splošnih predpisih v nje
ni pristojnosti, preneslo na ustrez
ne svete. S tem bi bila skupščina 
razbremenjena in bi svojo pozor
nost lahko bolj posvetila važnej
šim načelnim problemom in vpra
šanjem. Take posamezne zadeve, 
ki so zelo pogosto na dnevnem 
redu skupščinskih sej in močno 
obremenjujejo njeno delo, so zla
sti razpolaganje z družbenim pre
moženjem, ki ga po veljavnih 
predpisih upravlja občina, porošt
vene Izjave za kredite, ki Jih na
jemajo delovne organizacije, opro
stitve plačila dopolnilnega prora
čunskega prispevka iz osebnega 
dohodka ter potrjevanje sklepov 
samoupravnih organov delovnih 
organizacij o spojitvi, pripojitvi In 
razdelitvi podjetja.

Ker 17. člen zakona o Izvedbi 
ustave SRS dopušča, da občinska 
skupščina v skladu a ustavo s 
svojim predpisom določi, katere 
zadeve Iz svojega delovnega pod
ročja bo opravljala sama na seji 
In katere ustrezni svet In ker tudi 
občinski statut dovoljuje, da skup
ščina lahko prenese na svet pri
stojnost opravljanja posameznih 
zadev. Je svet za splošne zadeve 
dal pobudo, da sveti proučijo, ka
tere zadeve z njihovega področja, 
ki Jih Je doslej obravnavala In o

njih odločala skupščina, naj bi se 
prenesle v pristojnost svetov sa
mih.

Ker pa je vseh pristojnosti skup
ščine, ki bi jih kazalo prenesti na 
svete, precej in jih je treba ugo
toviti po številnih predpisih, je svet 
za splošne zadeve menil, naj bi se 
za zdaj prenesle pristojnosti le v 
tistih zadevah, ki so najpogosteje 
na dnevnem redu skupščine, osta
le pa bi se prenesle s kasnejšim 
dopolnilnim aktom.

Tako Je skupščina prenesla v pri
stojnost sveta za družbeni načrt in 
finance zadeve Iz pristojnosti po 
zakonu o prometu z zemljišči in 
stavbami, po uredbi o prodajanju 
stanovanjskih hiš iz splošnega 
ljudskega premoženja, po uredbi o 
zidanju stanovanjskih hiš delavcev 
In uslužbencev, po zakonu o raz
glasitvi In še nekatere druge za
deve.

V pristojnost sveta za industrijo 
In promet, sveta za trgovino, go
stinstvo in turizem in sveta za 
obrat pa Je skupščina prenesla za
deve iz pristojnosti po uredbi o 
ustanavljanju podjetij in obratov.

Sprejeti odlok tudi naglaša, da 
Imajo sveti pravico zahtevati, naj 
o zadevi razpravlja in odloča ob
činska skupščina, kadar menijo, 
da je to potrebno. Potrebno pa bo 
najbrž v tistih primerih, ko bodo 
sveti ugotovili ali vsaj menili, da 
gre za zelo pomembno odločitev 
ali za odločitev, ki bi lahko Imela 
pomembne posledice.

videno, je v pomanjkanju kva
litetnejših surovin za proizvod
njo, kajti slaba kakovost pro
izvodov ne ustreza zahtevam 
tujega tržišča.

Gibanje števila zaposlenih je 
naslednje: v januarju 6458 ali 
94,3 %, februarju 6393 ali 93,4 
odstotka, v mesecu marcu pa 
6362 ali 92,9 %. V primerjavi z 
letom 1963 znaša indeks 106,9. 
Iz navedenih številk moremo 
sklepati, da je število zaposle
nih manjše od predvidenega.

Ne glede na to, da v prvih 
treh mesecih še ne moremo 
točno ugotoviti intenzivnost 
industrijske proizvodnje za ce
lo leto, ker so podjetja podvr
žena različnim periodičnim ni
hanjem, so odborniki menili, 
da je tak način spremljanja 
proizvodnje v krajših obdobjih 
zelo koristen in da je treba ta
ko prakso obdržati.

Delo skupščine v preteklem in prihodnjem 
mesecu

Občinska skupščina je v preteklem obdobju imela 
dve seji, in sicer 27. aprila in 8. maja.

Na teh sejah so odborniki obeh zborov obravna
vali naslednje zadeve:

— poročilo o delu inšpekcijskih služb;
— poročilo o gibanju industrijske proizvodnje in 

uvoza v prvem tromesečju 1964. leta;
— poročilo o poslovanju družbenega investicijske

ga sklada občine Ljubljana Moste-Polje;
— predlog odloka o prenosu zadev iz pristojnosti 

skupščine občine Ljubljana Moste-Polje v pri
stojnost svetov in

— odlok o zaključnem računu o izvršitvi proraču
na občinske skupščine Ljubljana Moste-Polje.

V mesecu maju je občinska skupščina razpravljala 
še o delu občinskega sodišča I v Ljubljani, o delu di
sciplinskega sodišča občinske skupščine Ljubljana Mo
ste-Polje in o delu in problematiki službe pravne po
moči.

V začetku prihodnjega meseca pa bo skupščina po
slušala poročilo komisije za izvajanje predpisov o delit
vi dohodka v delovnih organizacijah in potrdila statute 
delovnih organizacij s področja družbenih služb.

S tem tudi popravljamo program dela občinske 
skupščine Ljubljana Moste-Polje, ki je bil objavljen v 
prejšnji številki našega glasila.

Nekateri problemi proizvodnje in potrošnje 
v luči ugotovitev inšpekcijskih služb

Občinska skupščina Ljubljana 
Moste-Polje je na svoji seji pred 
časom razpravljala o delu inšpek
cijskih služb, o problemih, s ka
terimi se srečujejo te službe pri 
svojem delu In o najpogostejših 
nepravilnostih, ki jih te službe ugo
tavljajo.

Z razvojem Industrije, gradbeni
štva, prometa, kmetijstva, blagov
nega prometa, komunalnih In dru
gih dejavnosti se porajajo tudi ne
pravilnosti, ki Izvirajo iz objektiv
nih ali subjektivnih vzrokov. Cesto 
so te nepravilnosti posledice hi
trih sprememb v naših zakonskih 
predpisih, ki večkrat zaostajajo za 
gospodarskim razvojem. Tako sta
nje včasih ustvarja negotovost po
slovanja, v ekonomiko gospodar
skih organizacij pa prinaša ne
stabilnost. Poleg tega pa se seve
da pojavljajo tudi zavestne kršit
ve zakonitih predpisov in to bodi
si iz malomarnosti ali povsem na
merno.

Odkrivanje kršitev veljavnih 
predpisov je naloga inšpekcijskih 
organov. Od uspešnosti inšpekcij
skih služb, ranega odkrivanja ne
pravilnosti in kršitev zakonitosti 
ter od pravočasnega ukrepanja v 
veliki meri zavisi delo delovnih or
ganizacij in zadovoljevanje potroš
nikov.

Med osnovnimi problemi, s ka
terimi se srečujejo Inšpekcijske 
službe, je še vedno zelo pereč pro
blem delovnih pogojev in varstva 
pri delu. Jasno je, da od urejene
ga In zavarovanega delovnega me
sta zavise tako delovna storilnost 
kot proizvodnja in narodni doho
dek. Delovni pogoji še vedno niso 
urejeni tako, da bi preprečevali 
nezgode pri delu In zmanjšali bo
lezenske izostanke, ki so posledi
ce neurejenih pogojev, neurejene 
prehrane in stanovanj delavcev.

Razen tega predstavlja najpogo
stejše vzroke nesreč In obolenj od
daljenost od delovnega mesta, do
trajanost strojev in delovnih na
prav, nezadostne delovne in skla
diščne površine, slaba delovna di
sciplina in nezadostna vzgoja ka
dra.

Skupščina Je sprejela sklep, da 
o vseh teh nepravilnostih opozori 
organe samoupravljanja v delov
nih organizacijah in jim priporoči, 
da o teh stvareh razpravljajo in 
poiščejo ustrezne rešitve. Organi 
samoupravljanja bi morali zdrav
stveno in tehnično varnost pri de
lu Imeti za prav tako pomembno, 
kot so pomembni problemi gospo
darjenja In proizvodnje.

Tudi blagovni promet v občini 
še vedno ni tak, da bi zadovoljeval

NOVI ODBORNIKI
občinske skupščine

Ker je prenehal mandat štirim odbornikom občin
ske skupščine Ljubljana Moste-Polje, je ta sprejela 
sklep o razpisu nadomestnih volitev v volilnih enotah 
Dolsko, Kodeljevo, Jarše in Saturnus — obrat Zalog.

V Dolskem in na Kodeljevem so bile nadomestne 
volitve 19. aprila, v Saturnusu 22. aprila in v Jaršah 
10. maja. Izvoljeni so bili naslednji novi odborniki: 

v Dolskem Jože Jemec ml., avtoklepar; 
na Kodeljevem Dana Valič, predmetna učiteljica; 
v Saturnusu — obrat Zalog, Vlado Drnovšek; 
v Jaršah Franc Drobež, družbeni delavec. 
Udeležba na teh volitvah je bila naslednja: 
v Dolskem je od 668 volivcev volilo 594 ali 88,9 %; 
na Kodeljevem je od 872 volivcev volilo 636 ali 

72,9 %;
v Saturnusu je od 257 volivcev volilo 234 ali 94,5 %; 
v Jaršah je od 743 volivcev volilo 566 ali 77,1%.
Udeležba na volitvah bi bila morda večja, pa je 

nanjo vplivalo verjetno ne dovolj veliko delo krajevnih 
odborov SZDL pri pripravi volitev.

Izvoljeni odborniki so se že udeležili sej skupščine 
in dali svečano izjavo. Novo izvoljenim odbornikom 
želimo pri njihovem delu v skupščini kar največ uspe
hov.

potrebe potrošnikov. Organizacija 
trgovske mreže je nezadovoljiva. 
Ves promet z živili je razdrobljen 
na posamezne prodajalne, namesto 
da bi bil koncentriran v samopo
strežnih trgovinah. Tudi prodaja 
mesa je v glavnem urejena na star 
način. Inšpekcija ugotavlja, da v 
nekaterih primerih prodajalci sami 
določajo kategorijo mesa. Varanje 
potrošnikov v taki situaciji ni tež
ko, učinkovita družbena kontrola 
pa je v takih mesnicah domala ne
mogoča.

Tržna inšpekcija še vedno ugo
tavlja naslednje nepravilnosti:

— pomanjkljivo označevanje cen;
- netočno merjenje blaga;
— nežigosane tehtnice in uteži;
— prodaja blaga po Istih cenah, 

kakor so določene s strani uprave 
podjetja.

Dokaj pomanjkljivosti ugotavlja
jo inšpekcijske službe tudi na dru
gih področjih blagovnega prome
ta, kot so pekarne, založne Kled 
In skladišča, nedovoljeno trgova
nje z živino in črno klanje, da
lje v gostinstvu, obrtništvu, kme
tijstvu itn.

Glede komunalne higiene še ved
no nismo na zadovoljivi ravni- 
Osnovni problemi so:
- nezadovoljivo higiensko stani* 

v prometu z živili;
— pomanjkanje zdrave pitne v0" 

de;
- higienski in zdravstveni proble

mi v lesenih baračnih naselji*1’
- neurejena pokopališča;
— nezadovoljivo čiščenje ulic d* 

neurejeno odvažanje smeti;
- zadlmljenje, zasmrajevanje ^ 

zapraševanje ozračja;
v

- neustrezni sanitarni pogoj* 
podjetjih itn.

Prav tako Je skupščina ra*P^* 
IJala o pomanjkljivostih In 
vah predpisov s področja grudb ^ 
nlštva in komunalne dejavnost*’ 
področja kmetijstva, reje ih P 
meta z živino itn.

spr«'Skupščina je v zvezi s tem
Jela več pomembnih sklepov, s
terlml bo skušala vplivati na 
lovne organizacije In P<)SaniezI7j!jji 
dn se stanje na vseh navede ^ 
področjih Izboljša. V raipraV* . 
odborniki zavzeli stališče, da 
loga inšpekcijskih služb h* "'"d*1 
predlaganje kršilcev po/ltlVpo'
predpisov za upravno-kn/.cnskl ^
stopok, ampak da Je njena n „ 
ga tudi pomoč prizadetim d’ 
nlm organizacijam, opozarjanje^ 
napake, svetovanje, skratka ^ 
ventlvna dejavnost. Seveda rt 
preventivno delo dokaj ^
odgovornejše In terja tudi ° veg 
fipekeljsklh organov mno8° 
truda pa tudi strokovnega
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lahke prepustimo vzgojo ce
lotne generacije zmogljivosti 
komun, če istočasno vemo. da 
so te zelo različne in večkrat 
tudi majhne. Komunisti, pro
svetni delavci so menili, da bo 
tu kazalo upravljati s štirih 
aspektov in interasov; to pa 
Pomeni istočasno očajati mate
rialno bazo komune, pa ostreje 
Postavljati spremembo odnosov 
v šolstvu.

V materialni osnbvi šolstva 
so po občinah prevelike razlike 
— tudi do 30.000 dinarjev na 
učenca ob približno enaki zah
tevnosti. Verifikacija gimnazi
je ni odvisna samo od kvalite
te kolektiva, temveč tudi od 
Pogojev za delo: primanjkuje 
učil, kabinetov, praktikumov, 
športnih rekvizitov itn. Celotna 
reforma šolstva je odvisna od 
materialne osnove.

Šibka materialna osnova 
vpliva tudi na to, da se samo
upravljanje in delitev dohodka 
Po delu le težko prebijata pre
ko začetnih težav. K temu pa 
Prispevajo svoje tudi subjek
tivne slabosti, ki so posledica 
dolgoletnega financiranja v

šolstvu po plačilnih razredih 
in je uslužbenska mentaliteta 
še močno prisoCna.

Na aktivu so prišla na po
vršje tudi nekatera zastarela 
gledanja na n. pr. prometno, 
filmsko, glasbeno vzgojo — to 
kaže, da se nekateri prosvetni 
delavci težko vživljajo v da
našnjo mladino in morda tudi 
zato ne dosegajo uspehov, ki 
bi jih bilo želeti.

Priliv strokovno in moralno
politično kvalitetnih kadrov v 
prosvetno službo ni bil zado
voljiv. Na to je vsekakor vpli
valo dejstvo, da prosvetni de
lavci tako v pogledu osebnega 
nagrajevanja kot stanovanj 
idr. niso imeli primernega 
družbenega položaja. Glede na 
to, da je naša družina soraz
merno zelo zaposlena, je iz do
sedanjega ugotavljanja po ce
lodnevnem delu v .šoli in s tem 
zvezanim dopoldanskim po
ukom treba preiti na konkret
no reševanje problema v okvi
ru občinske skupščine (ne samo 
med prosvetnimi delavci) — 
prosvetni delavci pa naj bi 
pripravili konkretne analize 
potreb in zahtev. Iz celotne

V sprejemni pisarni 
občinske skupščine

deiek^ Pa Rradboni od'

l^mes ni uradni dan. 
fadi 3 Vendar! Veste, hišo bi 
iz sl P^tavili v Kašlju. Prav

_ vr. 5601 zato skočila sem.
^fcre .■ neuradni dan gredo 
«rod„ nli na teren. Pridite v 

Popoldne.
Wr>arišica, rad bi šel k 

Vršniku ...
■botruj if ^ dobil formular za 
kolke Joh pozabil sem

lzkazni|;e?Podaljšuieio 

f ~~ Zait ^ potrdUo • • •S pa krave moram plača-
''' Že brpdaf10 ~ 6 ta ra je bila

vi<*° “ 
^ aaj grem’...

— Soba 25 v I. nadstropju!
— Vi pa na levo, prva vrata 

levo...
Tovarišica Fani Ivanšek od- 

govartja, svetuje, daje obrazce, 
izdaja vse vrele potrdil, poma
ga sestavljati strankam vloge 
in pritožbe, daje napotke o 
poslovanju uprave in posamez
nih referatov, overja prepise 
im podpise, sama prepisuje, 
tipka, zaslišuje stranke za iz
dajo potrdil s pričami itn., itn.

— Tole vaše delovno mesto 
je zahtevno: mnogo morate ve
deti, predvsem zopet sedaj ob 
reorganizaciji uprave, pa lju
beznivi in včasih verjetno kar 
potrpežljivi morate biti...

* — Seveda. Vendar so obča
ni v večini primerov discipli
nirani in se da z njimi pogo- 

(Zaključek na 10. strani)

razprave je izzvenelo, da je 
treba od ugotavljanja in apeli
ranja, kaj vse moramo, preiti 
h konkretnemu reševanju pror 
blemov.

Aktiv komunistov prometne 
dejavnosti je obravnaval pro
blematiko celotnega prometa, 
v glavnem pa se je zadržal na 
problematiki železniškega pro
meta. V razpravi bi se morali 
sicer bolj držati meja občine, 
vendar vsaj problematiko že
leznice ni mogoče tako ome
jiti, ker v njej ni samostojnih 
ekonomskih enot, ki bi lahko 
razpravljale samo o svoji pro
blematiki.

Železniško transportno pod
jetje Ljubljana je ob svoji 
ustanovitvi podedovalo zelo 
zastarela osnovna sredstva, ka
terih izkoriščenost je bila 
57,2 %. V teh letih poslovan ja 
je kolektivu uspelo aktivirati 
nekaj novih osnovnih sredstev, 
vendar se s tem ni bistveno 
popravila’ stopnja izkoriščeno
sti osnovnih sredstev, ki je 
znašala v letu 1963 56,8 %. Za
starela osnovna sredstva so 
kolektivu onemogočala normal
no poslovanje in ne dopuščajo, 
da bi opravil celotno delo, ki 
mu ga nalaga gospodarstvo. 
Komunisti se pri tem globoko 
zavedajo, da bo moral njih ko
lektiv v bodoče posvetiti vso 
skrb modernizaciji in skrbeti 
za kadre, ki bodo sposobni 
upravljati s temi modernimi 
sredstvi. Hkrati se zavedajo, 
da je zaradi premajhne aku- 
mulativnosti železniških pod
jetij financiranje z razširjeno 
reprodukcijo zelo težavno (pod
jetje je v letu 1961 iz čistega 
dohodka namenilo za poslovni 
sklad 440 milijonov, v nasled
njem letu 35 milijonov dinar
jev, in leta 1963 nič; prav tako 
se v letu 1964 poslovni sklad 
ne bo povečal), zato pričaku
jejo v danih pogojih izdatnej
šo pomoč politično-teritorial- 
nih enot in družbenih organov.

Čeprav je železnica prešla iz 
položaja javne službe v go
spodarsko organizacijo, nima 
možnosti poslovanja po eko
nomskih načelih. Pečat javne 
službe je še vedno občuten, 
kar ima za posledico stagnaci
jo v razmaku delavskega sa- 
luoupravljanja in ekonomskega 
poslovanja. Zakon o organiza
ciji j2 sicer omogoča prehod 
železnice iz javne službe v go
spodarsko organizacijo, vendar 
napreduje ta proces zelo po
časi. V bistvu se položaj želez
nice v odnosu na druga gospo
darstva ni še v ničemer spre
menil. Železniške tarife so še 
vedno odrejene in subvencio
nirajo določene obveznosti 
obratovanja, vzdrževanje ne
rentabilnih prog in postaj in 
prevzema vsakega tovora na 
vsaki postaji. Prav to daje že
leznici še vedno obeležje jav
ne službe in ji vsiljuje, da za

držuje mnogo administrativnih 
elementov v načinu svojega 
poslovanja. Kljub večjemu de
lu in večjemu čistemu dohodku 
pa obstaja tako v podjetju kot 
v okviru celotne železnice pro
blem, ki ga je treba čimprej 
rešiti, namreč sistem prevoznih 
cen transportnih storitev. Se
danji klasifikacijski sistem že
lezniških tarif je izdelan na 
osnovi vrednosti posameznih 
vrst blaga in je enoten za vso 
mrežo JŽ, s tem da pokriva 
vse stroške obratovanja te 
mreže. Ta sistem pa je ob eko
nomizaciji železnic postal ne
vzdržen, ker

1. tarife niso odraz dejan- 
skih stroškov podjetja;

2. onemogoča potrebno ko
mercialno elastičnost za prido
bivanje tovora, kar je posebno 
važno zaradi vse večjega cest
nega prometa;

3. zelo otežkoča obračun med 
podjetji, ker ni prirejen za po
goje poslovanja na njihovih 
področjih;

4. dohodek podjetja po obra
čunu ne zavisi od prevozov, ki 
jih je opravilo podjetje, ampak 
tudi od strukture prevoza, ki 
se stalno spreminja v škodo že
leznice, saj ji cestni promet 
odvzema za prevoz najboljše 
tarifno blago, zlasti od I. do 
IV. tarifnega razreda.

Zaradi spremembe v struk
turi prevozov ima podjetje v 
prvih dveh mesecih letošnje
ga leta za 15 % večje delo, 
medtem ko je dohodek večji 
le za Z%.

Treba je torej vpeljati tak 
sistem tarif, ki bo omogočal 
samostojno ekonomsko poslo
vanje, ki bo omogočil, da se 
železnica enakopravno pojav
lja na transportnem tržišču in 
na podlagi zdrave konkurence 
omogoča družbi izbirati vselej 
najbolj cenen in rentabilen na
čin transporta.

Vse do sedaj navedeno ima 
za posledico med drugim tudi 
izjemno počasen in premajhen 
porast osebnega standarda že
lezničarjev. Kljub izredno tež
kim delovnim pogojem pri ne
prekinjenem delu podnevi in 
ponoči in ob vseh praznikih je 
povprečni neto osebni dohodek 
delavcev železarskega podjetja 
okrog 30.000 dinarjev. Res je, 
da je osebni dohodek v letih 
od 1961—1963 naraščal hitreje 
kot produktivnost dela za 8,5 
odstotkov, vendar je ta razlika 
prenizka, da bi krila povišanje 
cen oziroma življenjskih stro
škov. To je vodilo do relativ
nega zniževanja realnega za
služka delavcev podjetja. Med
tem ko je bil povprečni doho
dek v letu 1961 nad republi

škim povprečjem, pa v zad
njem času vedno bolj zaostaja, 
v mesecu decembru 1. 1963 kar 
za 15%. Posledica tega je ved- 
novečja fluktuacija delavcev, 
kar seveda po svoji strani ne
gativno vpliva na storilnost in 
kvaliteto dela. V letu 1963 je 
zapustilo podjetje kar 900 de
lavcev, v letošnjem letu pa v 
prvih dveh mesecih že 276 — 
in kar je najbolj zaskrbljujo
če, podjetje zapuščajo najbolj
ši kvalificirani in visokokvali
ficirani kadri. Podatek, da ima 
65 % zaposlenih nepopolno 
osnovno šolo in nadaljnjih 23 
odstotkov le osnovno šolo, da 
misliti, še predvsem, ker ne
kvalificiranih delavcev podjet
je skoro ne zaposluje. Komu
nisti se dobro zavedajo, da so 
kot upravljale! odgovorni in 
dolžni z družbenimi sredstvi 
gospodariti kar najbolje, ven
dar temu ob takih pogojih ni
so več kos. Ob tako močni 
fluktuaciji predvsem kvalifici
ranega kadra prihajajo v pod
jetju v situacijo, da jim ostaja 
zelo slab kader, ki po svoji 
strokovnosti ne more delati in 
gospodariti kot dober gospo
dar. Naj omenimo, da najso
dobnejše stroje, kot so diesel- 
elektro lokomotive vzdržujejo 
namesto preciznih mehanikov, 
Id so podjetje zapustili, delav
ci raznih drugih poklicev, ki 
so se za silo priučili temu de
lu. Po drugi strani pa vlaga 
podjetje v strokovno in splošno 
izobraževanje ogromna finanč
na sredstva, vendar brez pra
vega uspeha, ker štipendisti že 
po nekaj mesecih dela odhaja
jo v druga podjetja, kjer ima
jo znatno višje osebne dohod
ke. Fluktuacija povzroča sploš
no pomanjkanje delavcev za 
nekatera najbolj kritična de
lovna mesta v podjetju. Zara
di tega trpi redna zasedba de
lovnih mest, čestokrat morajo 
uvajati poostrene turnuse, de
lavci nimajo ustreznega dnev
nega, tedenskega niti ne letne
ga 'odmora, kar vse povzroča 
razmeroma visok odstotek obo
lelosti delavcev. Stalni delavci, 
ki trenutno ne fluktuirajo, so 
le tisti, ki imajo možnosti po
stranskih zaslužkov oziroma 
posedujejo večji ali manjši kos 
zemlje, ki jim prinaša toliko, 
da lahko vzdržujejo svojo dru
žino. Velja pa vedeti, da taki 
delavci ne dajejo podjetju vse
ga, kar bi lahko, ker se fizič
no izčrpavajo drugod in je nji
hova storilnost pri delu v pod
jetju znatno nižja. Taka izjem
no slaba socialna struktura de
lavcev je specifična prav za 
železnico in je druge panoge 
gospodarstva v tej meri ne po
znajo.

Objavljamo le problematiko dveh področij — tudi v 
ostalih dejavnostih pa so komunisti dokazovali, da pojmuje
jo novo vlogo ZK predvsem v tem smislu, da odpirajo pro
bleme in znanstveno delujejo na spreminjanju obstoječega 
stanja, če to ni v skladu s splošnim družbenim razvojem in 
z ustavo.

iHiiiiiiiiiniiiuiiiiiiiiii
Zadnji čas pred volitvami 

v DS mnogo razmišljamo, 
kako bi samoupravni organi 
čim uspešnejše delali in re
ševali vsebinske probleme 
delovnih organizacij. Pred
vsem se zavzema za stali
šča, da bi sc samoupravni 
organi pri vodenju svoje 
politike čimbolj zlili s ho
tenjem in stališči delovnega 
kolektiva.

V nekaterih delovnih ko
lektivih pa se je pričela 
uvajati praksa raznih taj
nikov, pomočnikov, referen
tov in kdo ve koga še za po
moč pri delu samoupravnih 
organov. To je do svoje me
je v redu in prav, dokler ti 
ljudje resnično skrbe za 
tehnična opravila organov 
samoupravljanja. Ko pa se 
ti tajniki, pomočniki itn. na 
sejah delavskih svetov in

Ulili !lllllllllll!llll!llllllllllllll
drugih organov pričnejo 
vmešavati v njihovo delo 
kot »eksperti« in podobno, 
gre stvar že precej preda
leč, saj s tem duše iniciativo 
od kolektiva izvoljenih čla
nov v organih samouprav- 
pravljanja. Običajno se ti 
»eksperti« najdejo tudi na 
istih pozicijah z raznimi 
strokovnimi delavci v pod
jetju in je s tem iniciativa 
in ustvarjalnost DS zmanj- 
šina ali celo popolnoma za
mre.

Do takih vprašanj bomo 
morali biti v bodoče bolj 
občutljivi in tem »pomoč
nikom. referentom in eks
pertom« dati samo tisti teh
nični del opravil, ki je osno
va za uspešno delo samo
upravnih organov, v ostale 
zadeve vsebinskega dela pa 
naj se ne spuščajo.

K

.—a
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Moščonski gimnazijci PRED MATURO
Letos bo zadnja matura v »skrajšani« obliki, ki temelji 

na izbiri posameznih predmetov. Nova bo nekoliko drugačna, 
širša. Sicer bo še vedno dana možnost izbire predmeta, ven
dar bo precejšen poudarek na splošni, zlasti na jezikovno- 
družbeni izobrazbi.

Dva razreda bosta letos zapustila našo gimnazijo, v na
slednjem šolskem letu pa bo sprejetih novih dijakov za 4 od
delke (ti bodo manj številni in bo v njih le do 30 dijakov). V 
prihodnjem šolskem letu bo torej na šoli najmanj 14 oddel
kov. Vstopili smo in najprej poprosili za kratko izjavo direk
torja šole, profesorja ANTONA MEDVEDA:

— Boste še igrali?
— Da, samo manj. Čutim, da 

bi še najbolj uspel v poklicu,

Letošnji zaključni izipitt je 15. 
po vrsti. Doslej je na naši šoli 
uspešno maturiralo 492 dija
kov, ki so nato največkrat 
Uspešno nadaljevali študije to 
se vključili v naše gospodar
stvo in javne službe. Temu 
sorazmerno visokemu številu 
se bo letos pridružilo še okoli 
70 kandidatov. Glede na to, da 
bo nova matura nekoliko zah
tevnejša, imajo letošnji matu
ranti ugodno priložnost doka
zati svoje znanje to zrelost ter 
si tako pridobiti kvalifikaci
jo, ki jim daje široke možno- 
sti v nadaljnjem življenju. Pri 
tem tako pomembnem preizku
su jim želimo obilo uspehov.

Maturantka Vesna Lajevec 
iz 4. a se je že odpravljala na 
avtobus:

— Šttoi leta so kar, prehiltro 
minila. Najlepše bi bilo, da 
bi ostali še naprej kar skupaj,

tako smo se privadili drug 
drugega. Kateri predmet sem 
imela najraje? Biologijo. To 
sem se tudi največ naučila, če
prav sem tudi nasploh dobila 
dovolj znanja v vseh predme
tih. Moj uspeh bo sicer najbrž 
samo dober, a učila sem se 
vedno sama brez različnih po
moči. Hodila sem tudi v glas
beno šolo: napravila sem 8 let
nikov klavirja in sem že pre
cej nastopala. Trenirala sem 
tudi tek na kratke piroge in 
sem dlje časa bila pri Olim
piji. Kam sedaj? Nisem se še 
popolnoma odločila — ali na 
arhitekturo ali na biologijo; 
klavirja pa ne nameravam štu
dirati, ker sodim, da je za tak 
študij potreben poseben talent.

Tudi Andrej Štrukelj je iz
4. a; namerava pa iti na medi
cino — kolikor mu seveda ne 
bo delala težav matematika. 
Potiho nam je namreč zaupal, 
da se na svetu lahko zgodi vse 
mogoče. Tako se mu je prime
rilo, da je zadnji dan lanske
ga šolskega leta px>pravil ma
tematiko — letos pa?

— Kemijo sem najbolj lju
bil; ker mi ni delala nobenih 
težav. In veste: večina našega 
razreda je prišla kar skupaj z 
osnovne šole. Torej smo se hi
tro znašli in tudi uganili smo 
kalkšno. Pa kaj bi pravil: lepo 
je vendarle bilo!

— Ste se bavili tudi s špor
tom?

— Igral sem košarko pri 
TVD Partizan Moste. Najbolj 
mil je ostala v spominu igra z 
Olimpijo, ko je v njenem mo
štvu igral tudi reprezentant 
Osterc.

ODDELEK ZA ODRASLE
Osnovna šola Polje že vrsto let 

odpira oddelek za odrasle in nara
ščanje prijav dokazuje vse večje 
zanimanje oziroma potrebo po šo
lanju na vzporednem tiru.

Uprava šole se z izredno tenkim 
posluhom prizadeva zmanjšati 
prepade in vrzeli v osnovni izobra
ženosti delavcev na svojem pod
ročju. Tu je zlasti veliko število 
sezoncev hrvatsko-srbskega porek
la, med katerimi je razmeroma do
sti slabše opismenjenib. Le-te je 
treba predvsem znati privabiti v 
šolo in jim zbuditi željo po manj
kajoči osnovni izobrazbi. Letošnja 
akcija Je bogato obrodila, saj je 
od 32 vpisanih končalo I. letnik 
(5. in 6. razred) 23 kandidatov, II. 
letnik (7. in 8. razred) pa od 46

vpisanih 41 kandidatov; skupaj to
rej 66.

Sola se Je prizadevno povezova
la z vodstvi podjetij svojih slu
šateljev zaradi omogočanja potreb
nega časa in šolninskih sredstev. 
V tem pogledu se je izredno iz
kazala vevška papirnica, ki je za 
svoje delavce storila resnično vse 
In dala s tem najlepši zgled dru
gim podjetjem, ki ne kažejo dovolj 
razumevanja za dviganje svojih 
kadrov na najbolj občutljivi toč
iti, v osnovnem šolanju. Najdejo 
se celo primeri, ko podjetje na
ravnost ovira kandidata pri obi
skovanju večerne šole, kaj šele 
da bi mu prispevalo Itak dinar za 
šolnino, ki sl jo mora slušatelj ■ 
skromnimi prejemki skorajda od
trgati od ust.

Po drugi strani se Je šola inten
zivno poglabljala v vprašanje pri- 
lagojevanja svojega učnega načrta 
potrebam odraslih z raznoliko me
ro prinesenega znanja, zlasti onih 
iz južnih predelov domovine. Za 
prihodnjo Jesen bo skušala pripra
viti vsebinsko In metodično spe
cificiran program, s katerim bo 
do kar največje možne mere upo
števala življenjske in delovne po
goje kandidatov in jim kolikor 
mogoče olajšala pot do osnovne 
izobrazbe, s tem pa — vsaj neka
terim - tudi odpirala pot do na
daljnjega šolanja in približevanja 
boljšim ter odgovornejšim delov
nim položajem v naši proizvodnji 
in upravljanju.

J. L.

Nekoč Je živel tovariš Pepe Žabar ..

voma, toda prizadevala sem 
se, da bi bila pri tem čim 
uspešnejša. Največ pozornosti 
smo posvečali šolskemu uspe
hu in disciplini. Udeleževala 
sem se tudii šolskih delovnih 
akcij, sodelovala sem (in sode
lujem) v recitacijskem krožku 
in v pevskem zboru, ki sedaj 
deluje pri glasbeni šoli.

— Kaj sodite o naši občini?
— Precej gradimo; škoda, da 

ni prišla na vrsto tudi naša 
šola. Vsaj poštenega popravila 
je potrebna, saj smo pozimi

ki sem ga že omenil to zato 
sem se odločil mnogo časa po
svetita delu zanj.

Helena Potočnik iz 4. b je 
prišla po hodniku s sošolko Bo
žičevo. Razgovorili smo se:

— V štirih gimnazijskih le
tih dobi mlad človek pregled
no znanje, medtem ko je na 
strokovni šoli drugače. Gimna
zijci kot da morda še nismo 
dovolj »zreli« — vendar zase 
lahko trdim, da sem dobila 
dovolj znanja, ki mi bo omo
gočilo nadaljnje šolanje. Prav 
pa je, da dobi gimnazija vse
bino in značaj zaključene 
srednje šole.

— Za kaj ste se odločili pri 
vašem (kot sem slišal prav do
brem ali celo odličnem) uspe
hu?

— No, res, prav dober bo, 
morda celo odlčien. Ker pa 
sta me veselila matematika in 
risanje, bom šla študirat grad
beništvo. Sicer me pa vesele 
tudi jeziki to bom dodatno 
študirala tudi te — kolikor mi 
bo seveda dopuščal čas.

— Kot dobra dijakinja ste 
bili najbrž aktivni tudi v mla
dinski organizaciji?

— Tudi. Bila sem med dru
gim predsednica razredne 
skupnosti. Funkcija je odgo-

morali sedeti pri pouku kar v 
plaščih.

— Boste kaj rekli za vaše 
naslednike?

— Upam, da bodo zanamci 
še boljši od nos. Pri novi ma
turi pa jim želim kar največ 
uspehov. In da se naj ne iz
govarjajo na profesorje (kot 
smo se včasih mi) — dobri so 
in se vsi po svoje prizadevajo, 
da bi nam poredovali čim več 
znanja.

Ob izhodu smo srečali hiš
nika Ervina Žagarja. Ko smo 
mu omenili, da smo bili pri 
maturantih, je dejal:

— Se tole zapišite! Skoraj 
20 let že delam na tej šoli to 
15 generacij maturantov sem 
že 'pospremil. Kaj mislim o le
tošnjih? Kar dobri so, čeprav 
imam občutek, da so bile prve 
povojne generacije nekako zre
lejše, kako bi rekel, odgovor
nejše do širšega, družbenega 
življenja. Izjeme pa so seve
da bile in so. Sicer pa jih 
imam rad, tele naše mladince. 
Dobri športniki so, tudi glede 
šolskih uspehov kar gre — ve
ste, mladost je le lepa in tudi 
če ni vedno vse prav, to ni ne 
vem kaj. Treba je pač stvari 
poravnati, pa kak ukor pade, 
pa je. V bistvu pa so dobri ti
le naši fantje in dekleta. Pro
fesorji pa tudi dajo vse od se
be, da bi izoblikovali kar naj
boljše ljudi.

Razšli smo se. Maturanti so morda tudi že simbolično 
zapuščali gimnazijsko poslopje, kajti za njimi že čakajo 
osmošolci z osnovnih šol. Pred šolo pa jc plalo življenje, po
dobno onemu v njej: živo, nenehno samo naprej, ne zaosta
jati, vztrajati. Upajmo, da sc bodo letošnji moščanski matu
ranti čimprej vključili tudi vanj.

SODELOVANJE
glasbene šole Moste-Polje z osnovnimi šolami

Z razširjenim delovnim progra
mom je naša glasbena šola dobila 
nove naloge in jih začela takoj 
uresničevati. Za osnovno šolo Ket- 
te-Murn je pripravila »glasbene 
uganke«: učenci nižjih razredov 
so poslušali razne skladbice za 
različne inštrumente, potem pa so 
ugibali! Pa ne - niso ugibali, kar 
znali so povedati to In ono in so 
s pravilnimi odgovori pokazali že 
kar zadovoljivo glasbeno znanje. 
Poleg ugank so naši glasbeniki na 
isti šoli imeli tudi uro »nauka o 
inštrumentih«. Komentar so pri
pravili in uro so vodili profesor
ji oddelkov za pihala, trobila In 
godala, skladbe na inštrumentih 
(saksofon, trobenta, violina, viola, 
kontrabas in violončelo) pa so iz
vajali učenci glasbene šole. V na
slednji glasbeni uri »slovanskih 
skladb« so učenci glasbene šole ob 
razlagi pedagoga o slovanskih 
skladateljih izvajali njihove sklad
be. Tako so se učenci osnovne 
šole Kctte-Murn ob živem primeru 
bližje seznanili in spoznali neka
tere slovanske skladatelje In nji
hovo bogato izpoved. Z velikim 
glasbenim večerom je glasbena šo
la za zdaj končala obiske na tej 
šoli. S kolegi - glasbenimi peda
gogi so glasbeniki ustvarili zelo 
pristen kontakt ter prisrčno razu
mevanje. Kako tudi ne, saj zasle
dujejo ysl Iste cilje.

InaiMms. se_ [ovmjiL
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Učenci In pedagogi glasbene So
le pa so z »ugankarsko oddajo« 
obiskali tudi osnovno šolo Vid® 
Pregare. Uganke so otrokom zelo 
blizu, jih pritegnejo In v njlU 
lahko kot poslušalci živo sodelu
jejo. Vse to Je potrdil tudi ta 
obisk, ki naj bi bil uvod v tes
nejše sodelovanje glasbene šole 
s šolo Vido Pregare. Do konca šol
skega leta naj bi sledilo tudi n8 
tej šoli šo nekaj nastopov.

Z direktorjem te šole Stefnnon’ 
Troblšem pa je vodstvo glasbeno 
šole zu prihodnje šolsko leto pred
videlo še nekaj novitet v glasbe
nem pouku; eden od pedagogoV 
glasbene šole naj bi prevzel po'lK 
glasbe v nekaj prvih razredih, ln 
to po najsodobnejših pedagoški'1 
In metodičnih načelih. D. S.

Aktiv glasbenih pedagogov
«c je 11. maja prvič sestal. K®' 
ferenti so analizirali reorgM** 
žarijo glasbenega šolstva (t,r‘‘ 
ga Svetinova), glasl>cno vzf?<u‘ 
v skupinskem pouku (Ada I*? 
lekcij) in dosežek na 
ju zborovske glasbe v šo1?; 
naše občine (Jernej Habjan« e 
V razpravi je bilo razčiščen^ 
več nejasnosti, prikazanih v 
objektivnih in subjekti v n' 
težav, ki pa niso nepremos1 J 
ve in bila poudarjena nuJ^ 
sistematične dopolnilne 
in izobrazile zborovodij. V . 
vezavi z vsemi odgovoril^ 
občinskimi forumi in to0.. y 
skim domom je pričakova** 
prihodnje še večjih uspoi(,j- 
tako v šolskem kot l*vc ^.j. 
skem glasbenem življenju. 
ima povsod naša občina ics<(]a 
lepo tradicijo. Glasbena 
Moste-Polje pa bo kol n ^
občinski glasbeni center 
sredovala strokovno I>o0V.r s« 
sodelovala povsod tiun, “"^e- 
bodo pokazale želje iu " 
bc.

e
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Vključevanje v rGformni proces
Reforma šolstva! Kolikokrat smo o njej že slišali, sami 

razpravljali in zaključevali! Koliko naporov so že vložili 
naši šolniki, koliko težav so že prebrodili! Pa zopet — ko
liko kritičnih pripomb je »padlo« na njen račun! — Ven- 
d;fr je treba ugotoviti: reformni proces je tu, ustaviti ga 
ni mogoče. Lahko mu samo pomagamo, prispevamo delež 
k hitrejšemu in boljšemu reševanju. In kako sc naša gim
nazija vključuje v ta proces? Ravnatelj gimnazije Anton 
Medved nam je povedal naslednje:

Meščanska gimnazija je bila 
med tistimi gimnazijami, ki so 
bile pogojno verificirane. To 
dejstvo sicer nikakor ne pome- 
nd, da ne bi bila priznana, za
dolžuje pa vse odločujoče fak
torje, da morajo biti ustvarjeni 
pogoji, potrebni za reformirani 
pouk. To pa so uvedba novih 
predmetov, povezava teorije s 
prakso, približevanje šole živ
ljenju, kar vse zahteva nov si
stem dela na šoli. Sola mora

torej imeti zelo popolne zbirke 
učil, primerne praktikume in 
visoko kvalitetno učno osebje.

Vse to ni odvisno samo od 
Sole ali od občinske skupščine, 
temveč vplivajo tu tudi drugi 
momenti. Težave so že pri uči
teljih, ki jih ni vedno na raz
polago, dalje ne najkvalitetnej
ši kader, pomanjkanje prostora 
(v gimnazijskem poslopju, ki 
hi funkcionalno grajeno, je še 
vedno tudi 10 oddelkov osnov- 
he šole) ipd.

Bivši šolski odbor je skupaj 
s šolsko upravo in svetom za 
šolstvo temeljito analiziral sta- 
dje na šoli in se je šola z vso 
resnostjo lotila odpravljanja 
Pomanjkljivosti, ki ovirajo ve
rifikacijo. Sklad za šolstvo je 
kljub svojim omejenim mož- 
hostim dal za to precejšnja fi-

°b koncu minulega Šolskega lg- 
a le obiskala naSo Solo delegacija 

esnovne Sole Brača Jerkovič Iz Ze
vnika pH Beogradu.

a t>l jun vrnili obisk, smo pred 
^davnim tudi pionirji naše šole 

^Potovali k njim.
oinla Je hitro minila. Vozlu 

Jut" SL' ponoC1 le Poslednje 
Pišk" Sm° 80 Pozdravill na ielez- 

1 Postaji v Beogradu s pionlr- 
n?P«JateljSke šole.
•n “?'Mnlk industrijsko naselje 
bo ti °<tcl!"ten od Beograda 8 km. 
busom Srn° 86 prippball z avto-

Ko^ na šoli Je bil zclo^lep.
'o * predsedniki naše šole In 

^drnv/81'11 Jcrk°vlč Izmenjali po- 
orkestr ^ darila, smo ob zvokih 
šolo j' *Cl 038 Pričakal pred 
hat0 p S11 v odednico na zajtrk. • 
Solo jp*! Sm° st ogledali njihovo 

Okrn? a nova In zelo lepa. 
tovarn^ " Ure smo odSli na ogled 
kosilu' Str°tev Iv° Lola Ribar. Po 
'toigi voim° S11 Počivat, kajti po 
teni. 2v 8mo UU* precej utru- 
^er. prl Pr Je bil prijateljski ve- 
*U'1' mi . ereni smo sodelovali

nančna sredstva, s katerimi bo 
šola že v šolskem letu 1964/65 
dokaj izpopolnila svoje zbirke 
in uredila nekatere praktiku
me in šolske delavnice. V tu
jini bo šola nabavila učil v 
vrednosti 1,600.000 deviznih di
narjev, za okoli 900.000 dinar
jev pa bo nabavila učil, doseg
ljivih na domačem trgu. Do za
četka šolskega leta 1964/65 bo
do dokončno urejeni kemični 
in moderen fizikalni laborato

rij, moderna elektro delavnica, 
praktiikum za zgodovinski in 
zemljepisni pouk in za glasbe- 
po vzgojo; v prihodnjem šol
skem letu bo tem sledil še 
praktikum za pouk biologije. 
Vse to bo urejeno sodobno in 
praktično in bo šola za to in
vestirala okoli 9 milijonov di
narjev.

Tako je pričakovati, da bo 
meščanska gimnazija v prihod
nje glede kvalitete in zahtev
nosti pouka držala korak z 
ostalimi ljubljanskimi gimna
zijami in bo do predpisanega 
roka brezpogojno verificirana. 
Ne glede na to pa je ostalo 
odprto vprašanje šolske zgrad
be. Na znotraj bo sicer nudila 
sodoben pouk, nasploh pa bi 
kazalo razmišljati o primernej
ši lokaciji za novo gimnazijo!

Naši gostitelji so biU zelo; lju
beznivi. Naslednji dan smo si ogle- 
daU mnoge zanimivosti Beograda, 
tako Avalo, Kalemegdan, Pionirsko 
mesto In celo cirkus.

V soboto Je bil zadnji dan obi
ska; tedaj smo sl ogledali še so
sednjo šolo Vladimir Nazor. Tudi 
pionirji te šole so nas prijazno 
sprejeli. ,

Popoldne srna bili prosti. Vsak 
je odšel s svojim novim, a ljubez
nivim tovarišem, kamor je hotel. 
Izmenjali smo sl naslove, tako da 
bo Imelo podjetje PTT kar dosti 
dela.

Težko je bilo slovo in precej 
solza se je utrnilo, preden Je zapi
skal vlak.

Domov smo se vrnili veseli In 
zadovoljni, polni lepih In nepozab
nih spominov na Železnik. Bill 
smo veseli, da smo se spoznali s 
prebivalci njihovega naselja, po
sebno pa s prijaznimi pionirji 
osnovne šole Brača Jerkovič Iz 
Železnika pri Beogradu.

Vida Nemanič, 7 e, 
osn. š. Vide Pregare

Občinski svet 
Svobod

in prosvetnih društev 
spremlja kulturne dosežke

Učenci in kolektiv osnovne 
šole Ketteja in Murna so pri
pravili za svoj praznik Valter
ja Bauerja igro Rdeče-modro 
v mavrici.

Delo, ki ga je izbral kolek
tiv in so ga izvedli učenci viš
jih razredov, je dokaj zahtev
no. Marsikalteri oder, ki mu ne 
manjka opreme in igralcev, bi 
se le težko'odločil za to igro. 
Ce upoštevamo to in dodamo, 
da šola nima. pripomočkov, da 
so igro uprizorili v avli in da 
so si morali vse rekvizite spo
soditi, je bilo treba vložiti res 
veliko truda, da je predstava 
tako uspela. Izredno veselje 
do dramatike, volja in organi- 
zacijstka sposobnost — vse to 
jim je narekovalo pot. Ko so 
pogasili luči in se je začelo 
na odru odvijati dejanje smo 
vsi želeli tem mladim drama
tikom, da bodo za trud pri
merno nagrajeni. Dolg aplavz 
po vsakem dejanju je to tudi 
potrdil.

V razgovoru s tovarišem Ci
rilom Brglezom, ki je igro re
žiral in z ostalimi sodelavci 
smo ugotovili nekaj podrobno
sti te Uprizoritve. Pripravljali 
so se približno dva meseca. 
Ker niso imeli odra, so vadili 
kar v razredu. Sele zadnji dan 
so prenesli dogajanje na zasil
ni oder v šolski avli. Učenci 
so prihajali na vaje po pouku 
in pred njim, dostikrat tudi. 
zgodaj zjutraj. Ko so uredili 
oder, je manjkal zastor. Po
magali so si tako, da so poga
sili luči. Ko so se v temi igral
ci pojavili na odra, jih je da
lje spremljal snop svetlobe iz 
žarometa.

Predstava je bila doživetje 
za šolo in še posebno za na
stopajoče. Dijaške predstavo so 
bile vedno nekaj posebnega. 
Kaj takega ni zaslediti na no
benem poklicnem odra.

Počasi bodo mladi pozabili 
na trud, ostali pa jim bodo le
pi spomini. S tem je kolektiv 
šole pripravil učencem več, 
kot jim je po programu dol
žan. Treba pa je tem mladim 
igralcem omogočita, da nasto
pijo na pravem odru, ker si 
želijo in so ob tej uprizoritvi 
tudi dokazali, da so sposobni 
tega.

Za dramatsko komisijo 
Janko Bešter

Praznični dnevi
Slavnostne dni prvega maja 

smo na šoli Ketteja in Murna 
svečano proslavili.

Učenci višjih razredov so 
pripravili Valterja Bauerja 
dramo Rdeče-modro v mavrici. 
Igralci so se poglobili v svoje 
vloge in gledalci smo z njimi 
sodoživljali.

Prireditev Naši učenci piše
jo in igrajo je bila prvi samo
stojni literarno-glasbeni popol
dan. Nastopajoči so se predsta
vili s svojimi skladbami in tu
di samostojna literarna dela 
so naši učenci sami brali. Sve
čano so doneli glasovi inštra- 
montov, polno in sočno so zve
nele besede prvencev naših 
najmlajših.

S svojo prisotnostjo sta dvig
nila razpoloženje pesnik Ivo 
Minatti in glasbenik Janez Bi
tenc. Njuno priznanje in po
hvala sta še bolj spodbudila 
naše pčonce za nadaljnje delo 
ter bosta pritegnila še ostale k 
samostojnemu ustvarjanju.

Proslava šolskega praznika 
je bila edinstvena. Učenci so 
brali ekspozeje in recitirali 
pesmi naših modernth piscev 
ter jih povezali v celoto.

S temi prirediitvami so naši 
učenci dokazali svoje sposob. 
nosti v izražanju estetskih 
vrednot z besedo, pesmijo in 
glasbo. S. R.

MLADI
Tudi pionirji osn. š. Polje iz

dajajo svoje glasilo. Letos sta 
izšli že dve okusno opremlje
ni in ilustrirani številki. Vse
bina je zelo pestra: od hva
ležnega zbiranja pregovorov 
in rekov (zbirajo učenci 8. a 
razreda) in življenja v razre
dih (celo razmišljanja o bo
dočem poklicu), preko proz
nih in poetičnih poskusov, 
pripovedi z izletov in poto
vanj, opisov domačih krajev 
in podob iz narave pa vse do 
osnutka filmskega scenarija 
na mednarodno temo UNE
SCA. Na pločniku je bila de
narnica in... Nekateri posku
si se že približujejo psiholo
ški poglobljenosti (A. Srebr
nič: Invalid in S. Vrščaj: Raz
žalila sem mamo); slede si 
tudi razveseljive spominske 
pripovedi staršev in znancev

Mimo številnih naprej pri
pravljenih izletov ter prazno
vanj v intimno zaključenih 
družbah so Poljčani letošnji 
prvi maj doživljali tudi ma- 
nifestativno na javnih prire
ditvah.

SZDL POLJE IN PAPIRNI
CA VEVČE sta z združenimi 
močmi pripravili dostojno po
častitev praznika. In dasi ne
katerih vidnejših osebnosti na 
proslavi nismo opazili, pub
like vendarle ni manjkalo.

Obiskovalci so bili za do
bro uro časa, ki so ga po
svetili skupnosti, poplačani s 
skrbno pripravljenim progra
mom. Posebne pozornosti je 
bila deležna recitacij ska iz
vedba Cankarjeve JERNEJE
VE PRAVICE v priredbi Ma-

DNEVI
iz NOV, nekateri z umetni
ško željo (npr. S. Martinovi- 
čeve Bukev pripoveduje), pa 
originalni prirodoslovčev dnev
nik o škržku (Br. Cvetkovič). 
Mladi pfšci se lotevajo celo 
širših problemov (Most — na
ša davna želja), poskrbe 
športne novice in za smeh.

Razmisleka so vredni posku
si v srbohrvatskem jeziku. Ze
lo spodbuden pa je »uredni
ški magnetofon«, saj vzgaja 
mlade pisce v poštenju do 
drugih avtorjev, neposredno 
opozarja učence na moralne 
vrednote in razpisuje teme 
za mlade mojstre peresa. 
Skozi vse glasilo veje mlado
stna svežina in se Mladi dne
vi dopolnjujoče pridržujejo 
ostalim glasilom pionirjev na
ših osnovnih šol.

tije Bravničarja, ki jo je pri
pravila prof. Jalnova. Pa tudi 
množični mladinski pevski 
zbor ob spremljevanju papir
niške godbe p. v. prof. Žni
darja je s svojim svežim na
stopom nadvse učinkovito 
simboliziral praznik pomladi. 
Tudi godba sama je z lastnimi 
orkestralnimi točkami p. v. 
tov. Grebenška kvalitetno pri
spevala svoj nepogrešljivi de
lež k lepo zaokroženemu ve
čeru.

Na predvečer praznika je 
prišla na svoj račun mladina 
s kurjenjem majskega kresa 
na jasi ob igrišču. Tako so 
Poljčani vsestransko poskrbe
li za ohranitev prvomajske 
tradicije svojega kraja. J. L.

Naša glasila v Beogradu
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Na razstavi jugoslovanskega tiska, radia in televizije Press 
64 v Beogradu od 23. aprila do 3. maja t. 1. je sodelovalo 
tudi 5 glasil naše občine, in sicer Naše delo (glasilo delov
nih kolektivov Vevče-Mcdvode-Količevo), glasilo kolektiva 
SAP, Glasnik (glasilo osrednjega DS živilskega kombinata 
Žito), Naše delo (glasilo delovnega kolektiva Intertrans-Glo
bus) in Moščanska skupnost. Na sliki: naše glasilo je bilo 
razstavljeno na panoju med slovenskimi in hrvaškimi ob
činski listi.

Seveda je to le nekaj problemov, čeprav ne najmanj
ših. Kaže pa, da je moščanska gimnazija trdno odločena iz
bojevati boj za reformirani pouk tudi v vsem vsebinskem 
bogastvu, saj jasno izpoveduje prepotrebna izhodišča zanj!

Srečanje pionirjev v Žele/nihn

Lepo praznovanje v Polju
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Mladina naše občine se pridružuje čestitkam tava
JUGOSLOVANSKE 

PIONIRSKE IGRE — 
JPI — IN PRIREDITVE 
LETA TEHNIČNE KUL-* 
TURE MLADIH SO ZA 
NAMI. MLADINA NA
SE OBČINE SE JE PRI
ZADETO VKLJUČILA
V RAZLIČNE DEJAV
NOSTI IN AKCIJE, KI 
SO DOBILE MANIFE- 
STATIVNEGA IZRAZA
V LETOŠNJEM TEDNU 
MLADOSTI OD 18. DO 
25. MAJA. PRIREDIT
VE TEGA TEDNA — 
OD KURIRČKOVE PO
STE IN ŠTAFETE MLA
DOSTI PREKO BRO
DARSKO - MODELAR -

SKEGA IN RIBIŠKE
GA TEKMOVANJA DO 
RAZLIČNIH DRUGIH, 
KULTURNIH IN TE
LESNO - KULTURNIH 

MANIFESTACIJ IN 
TEKMOVANJ — SO 
DOKAZALE, DA SE 
MLADINA NASE OBČI
NE GLOBOKO ZAVE
DA LIKA SODOBNE
GA OZIROMA BODO
ČEGA ČLANA NASE 
NASTAJAJOČE SOCIA
LISTIČNE DRUŽBE: 
TELESNO ZDRAVEGA 
IN KREPKEGA PA 
KULTURNO RAZGLE
DANEGA OBČANA, KI 
GRADI SVOJO OSEB
NOST NA REVOLUCIO
NARNIH TRADICIJAH 
PRETEKLOSTI IN SE 
OBLIKUJE V SPRO
ŠČENEGA, USTVAR
JALNEGA ČLOVEKA. 
SICER JE NASTOPIL 
PRI IZVAJANJU TOLI
KIH TOČK IN PRIRE
DITEV SEM IN TJA TU
DI KAK SPODRSLJAJ, 
VENDAR LAHKO ZA 
CELOTO ZAPIŠEMO 
MLADINI IN ORGANI
ZATORJEM OB LETOŠ
NJEM TEDNU MLADO
STI: ODLIČNO!

NE TAKO STAREJ
ŠIM OBČANOM - 
GLEDALCEM OZIRO
MA SPREMLJEVAL
CEM VSEH TEH PRI
REDITEV. IZJEMNA JE 
BILA PRIREDITEV, DA 
SO SI NAPORE IN DO
SEŽKE NASE MLADI
NE OGLEDALI STA
REJŠI OBČANI V ZA
DOVOLJIVEM ŠTEVI
LU. v večjem števi
lu SMO POGREŠALI 
CELO STARSE NASTO
PAJOČIH OTROK, NE
KAJ PA JE BILO CELO 
PRIREDITEV, KI SO| 
JIM PRISOSTVOVALI 
DOMALA SAMI MLA
DINCI IN MLADINKE 
— TOVARIŠI NASTO
PAJOČIH, KER BI SI
CER MORALE ZARADI 
PREMAJHNEGA OBI
SKA ODPASTI. KAKŠ
NI SO BILI PROGRA
MI? ALI JIH JE BILO 
PREVEC? ALI SO BILI 
DNEVI IN CAS NEPRI
MERNO RAZPORETE- 
NI? ALI JE BILA RE
KLAMA PRESKROM
NA? TO IN MORDA SE 
DRUGA SO VPRAŠA
NJA, KI BI SE OKROG 
NJIH PRIPRAVLJALNI 
ODBOR MORAL MALO 
VEC USTAVITI; DEJ
STVO PA JE, DA JE 
PREVEC PRIREDITEV 
IZZVENELO TOLIKO V 
PRAZNO, DA TAKA 
BILANCA VSAJ ZA 
POZORNOST STAREJ
ŠIH NE ZASLUŽI DRU
GE OCENE KOT: NE
ZADOVOLJIVO!

Športna sekcija pri KUD I. 
Cankar — Lipoglav je organi
zirala tekmovanje v "teku oko
li Lipoglava«. Tekmovalo je 8 
mladink in 8 mladincev posa
mezno, 9 pionirjev pa ekipno.' 
Proga za mladince je bila dol

ga 4(i00 m, za mladinke 230 
za pionirje pa 2100. Najl>oljS 
tekmovalci so bili nagrajeni’ 
knjižnimi nagradami. VaSc*J| 
obeh Lipoglavov so nap6 
spremljali napet boj tektn®vi" 
cev.
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Teden mladosti v $0
Športni park: telcsnokulturna akademija in prizor z rokometne tekme
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TITU za 72. rojstni dan: še na mnoga leta!
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PEVSKI ZBOR PIONIRJEV 
OSNOVNE SOLE DOLSKO JE 
NAVDUŠIL POSLUŠALCE 
NA AKADEMIJI V POLJU

Harmonikarski orkester glasbene šo
le Moste-Polje igra kolo iz Ero z 
onega sveta na prireditvi v osnovni 

šoli Kette-Murn Metka Verbek kot Jung-Tai v Bauerjevi dvo- 
dejanki Rdeče in modro v mavrici

GRIMMOVO PRAVLJICO JANKO IN METKA V PRIRED- 
<1 BI SASE ŠKUFCA SO PRISRČNO ZAIGRALI PIONIRJI 

OSNOVNE SOLE VIDE PREGARCEVE

PARTIZANSKI PAVLIHA JE OBISKAL NAJMLAjSE V 
VVU ANGELCE OCEPKOVE IN JIH SKORAJ CELO URO 

PRIJETNO RAZVESELJEVAL

V
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MLADINA V KAŠLJU
se Je prebudila

BOJ S »TURNARJI«

MOŠCANSKA
SKUPNOST________:__________ s________:_

kronika
RADIOKLUB V VEVČAH

Pred kratkim se je vevškim 
mladincem uresničila dolgolet
na želja. Ustanovljen je bil 
radioklub vevške papirnice, v 
katerem si bodo mladi prija
telji elektro in radiotehnikc 
pridobivali in izpopolnjevali 
svoje znanje. Na ustanovnem 
občnem zboru so bili poleg 
iniciativnega odbora prisotni 
tudi predstavniki republiške 
zveze radioamaterjev Sloveni
je, predstavnik Ljudske tehni
ke občine Moste-Polje in pred
stavnik mladinske organizaci
je vevške papirnice. Po dalj
šem pogovoru o bodočem delu 
radiokluba je bil izvoljen 
upravni in nadzorni odbor klu
ba.

NOV PROIZVOD 
SATURNUSA

Pred kratkim so v Saturnu
su začeli izdelovati kronske za
maške, ki predstavljajo pre
cejšnjo novost pri zapiranju 
steklenic. Novost tega zama
ška je v tem, da ni več tesnjen 
s plutovinastim vložkom, am
pak s posebno tesnilno maso, 
ki se dobro prilega grlu ste
klenice in jo hermetično za
pira

Preizkusi v pivovarnah in 
drugih podjetjih so pokazali 

' izredno kvaliteto tega novega 
proizvoda v masovni uporabi.

IZREDEN USPEH
Član delovnega kolektiva 

SAP Anton Colarič je dosegel 
svojevrsten rekord v vožnji s 
tovornim avtomobilom TAM 
4500. Prevozil je namreč nad 
280.000 km. Tov. Colarič je 
znan po svoji vestnosti in skrb
nosti pri vzdrževanju svojega 
vozila, s katerim je prevozil 
vso Jugoslavijo in velik del 
Evrope. Tovarna avtomobilov 

c Maribor je Antona Colariča 
nagradila, saj je s tem uspe
hom še povečal ugled, ki ga 
uživajo vozila TAM.

Mladi pevci iz osnovne šole 
V. Pregarčeve in Kette-Mum 
so uspešno sodelovali tudi na 
okrajnih prireditvah' Tedna 
mladosti v Križankah pod na
slovom Mladi zvoki in Pisana 
livada. Zborovske skladbe so 
naštudirali pod vodstvom na
ših mladih dirigentov Jerneja 
Habjaniča in Ivana Markeža. 
Zbor z osnovne šole V. Pregar
čeve (vodja J. Habjanič) pa je 
sodeloval tudi na svečani pro
slavi ob 20-letnici ustanovitve 
službe notranje varnosti z od
lomkom iz Amičeve kantate 
Moja pesem ni le moja pesem.

Kako je bilo v Zg. Kašlju, ko ni 
bilo družbenega doma, ko ni naj
nujnejšega prostora, da bi se sha
jali vaščani, kaj šele mladina? V 
tesni sobi pri Gradu se res ni 
mogla porajati kulturna ali druž
bena zavest vaščanov. Zbori vo
livcev in drugi sestanki so bili kar 
v gostilniški sobi. Kljub temu, da 
je povojna kašeljska mladina mar
sikje pomagala pri gradnji zadruž
nih domov in drugih objektov, pa 
sama sebi oziroma zanjo doma ni 
bilo ničesar zgrajenega, ker se ni 
za to našlo ne sredstev ne volje. 
Se tisti posamezniki, ki so rastli 
in sc razvijali mimo nas, so bili 
prepuščeni samemu sebi. Dostikrat 
smo ugotavljali, da v vasi ne mo
remo organizirati mladinskega ak
tiva. Zadovoljili smo se z dej
stvom, da v Kašlju mladine do
mala ni in da še tista, če že je, 
nima smisla za nikakršno kultur
no ali družbeno delo na vasi — in 
pri tem je ostalo. Leta so mine
vala, mladine v Kašlju pa ni in 
ni bilo. Mislili smo, da smo že vse 
uredili in rešili vse prcblemc vasi. 
Pa ni bilo res! Ko so v vasi za
čeli graditi družbeni dom, bi lah
ko opazili, da izza voglov ali bolj 
od daleč opazuje gradnjo mladin
ka ali mladinec, ki prav tako kot 
starejši ni mogla verjeti, da bo 
tudi v Kašlju po tolikih letih svo
bode zgrajena prepotrebna dvora
na. Mladina si ni mogla predstav
ljati, da se bo z dograditvijo druž
benega doma začelo vse druga
če...

Na pobudo nekaterih članov ZK 
je bil neke letošnje spomladan
ske nedelje prvi sestanek mladin
skega aktiva. Ta je za prvo svojo

NEPOTREBEN — TODA 
DRAG UVOZ

VEVČE
Po podatkih poslovnega zdru

ženja proizvajalcev papirja go
spodarske in druge organiza
cije kakor tudi prebivalstvo še 
ne znajo ceniti starega papir
ja kot izredno važno surovino 
za izdelovanje papirja. Zaradi 
tega velike količine propada
jo, industrija pa se mora za 
dopolhiitev potreb po tej suro
vini zatekati k uvažanju.

Kakor smo brali v strokov
nem listu CPG, je za letošnjo 
leto prevideno 10.000 ton uvo
za starega papirja.

Dosedanje akcije, ki pa so 
bile le občasne (šole, podjetja) 
pričajo, da te surovine pri nas 
ne manjka. Treba je le orga
nizirati zbiranje, ki pa je bi
lo in je še pomanjkljivo. Zato 
mora papirna industrija trošiti 
težke devize za uvoz, doma pa 
zaradi malomarnosti propada 
potrebna količina starega pa
pirja.

nalogo sklenil organizirati prosla
vo ob obletnici OF in za praznik 
dela 1. maj. Aktiv je štel le ne
kaj mladincev in mladink. Toda 
niso vrgli puške v koruzo. Sli so 
od mladinca do mladinke, kar po 
domovih in jih vabili v svoj krog. 
Malo jih je bilo, toda imeli so vo
ljo ...

In ta mladina, ki smo zanjo vsa 
leta prej ugotavljali, da je ni, je 
za obletnico OF organizirala ve
ličastno proslavo. Cas je bil krat
ko odmerjen — komaj teden dni. 
Med njimi pa so se našli talenti, 
ki jih prej ni nihče poznal in ne 
vedel zanje: recitatorji, pevci, har
monikarji . . . Samostojno, s svoji
mi močmi so v tednu dni naštu
dirali skromen, a pester program. 
V našP neposredni bližini se je 
►►pojavil« celo dobro organiziran 
jazz ansambel, ki ga vodi mladi
nec iz Zg. Kašlja Tone Žagar. Se
le v nedavni kmetijski uri RTV 
Ljubljana, ko je ta ansambel na
stopil, smo zvedeli za te Slavč
ke...

Vso organizacijo kulturnega spo- 
x reda so prevzeli mladinci; mladin
ke in pionirji; in 25. aprila je v 
Kašlju prvič v novi dvorani zao- 
rila partizanska pesem z glasbo, 
pesem dela in napredka. Vsi smo 
bili presenečeni, ko se je dvignil 
zastor in čisto po tihem naj po
vem, da je bilo nas, ki se imamo 
za aktivne politične in kulturne de
lavce, kar malce sram, da nas je 
mladina prehitela in s tem doka
zala, da mladina v Kašlju je ...

Po končanem kulturnem progra
mu 'se je mladina sprostila in ve
selo zarajala. Po taktih mladin
skega jazz ansambla Slavček so 
tudi nas starejše zasrbele pete, 
vendar smo le presenečeno opa
zovali, od kod ta vesela mladina, 
za katero smo prej trdili, da je 
ni. Spoznali smo, da smo bili v 
hudi zmoti. Zato je ni bilo, ker je 
nismo znali najti in jo vključiti 
v delo, jo povezati med seboj. Kes: 
z zgraditvijo družbenega doma se 
je spremenila tudi miselnost.

Predsednik Slavčka, ključavni
čarski vajenec Tone Žagar, nam 
je na skrivaj zaupal, da priprav
lja s svojo skupino za Titov rojst
ni dan zopet novo presenečenje v 
Zg. Kašlju.

Mladina, le tako naprej! Dolž
nost nas starejših pa je, da ji pri
skočimo na pomoč — z delom ali 
z nasveti oziroma z izkušnjami.

Ludvik Kukavica

. PRVA 
BRAZDA

Druga številka 6. letnika Pr
ve brazde, glasila učencev osn. 
šole Vide Pregare, je pred na
mi. Od vzpodbudnega začetka 
— razmišljanje Moja prihod
nost Zdenke Zamanove — pa 
do konca, do Pomenkov z do
pisniki — dokazuje prijetno 
kvalitetno povest. Med pri
spevki izstopajo: Marije Nov
ljanove zapis iz NOV Odjek
nilo je šest strelov, Francke 
Tavčarjeve uspela zgodba o 
domačem psičku (Moj Gipsi) 
ter nekaj poučnih sestavkov 
(Kako nastane slika. Obisk v 
Saturnusu). Poročila iz šolske
ga pionirskega življenja lepo 
dopolnjujejo to številko Prve 
brazde. Ža šole pa bi bilo 
prav, da bi bile vse iz šolskih 
klopi, saj se v njih dnevno 
zgodi toliko zabavnega in za
pisa vrednega! Številko odli
kujejo *dokaj skrben jezik In 
več uspelih ilustracij.

OSEBNI DOHODKI V 
VEVŠKI PAPIRNICI

Po podatkih za preteklo leto 
je ugotovljeno, da noben član 
delovnega kolektiva v lanskem 
letu ni prejel manjši osebni 
dohodek od 24.000 dinarjev, 
od vseh pa je le 20 članov te
ga delovnega kolektiva preje
lo manj kot 25.000 dinarjev.

na Jančah
Po padcu Bachovega abso

lutizma in z nastopam ustav
nega življenja je oživelo tudi 
politično delovanj^ med Slo
venci. Osredotočilo se je pred
vsem v čitalnicah, 'ki so jih 
od leta 1861 dalje ustanavljali 
po vseh slovenskih mestih in 
trgih, in v telovadnem dru
štvu Južni Sokol, ki je oživil 
društveno življenje med Slo
venci z raznimi manifestativ- 
niml nastopi in izleti na po
deželje (tudi na Vevče in na 
Fužine). Zakadi stopnjevanega 
boja z nemškim kapitalom se 
je naglo večala narodna za
vest, slovensko politično giba
nje je začelo prodirati tudi na 
vas in je zajemalo vse večji 
del Slovencev.

Nemci na Slovenskem so se 
začeli čuti!]i ogiložene in |so 
skušali zatreti slovensko poli
tično gibanje. Kot protiutež 
slovenskim društvom so usta
navljali svoja društva, na pri
mer kazine, proti »Sokolcem« 
pa so ustanovili svoje telovad
no društvo Tumeverein. »Tur- 
narji« so hodili pridobivat so
mišljenike po deželi in se pro
glašali za »kulturonosce med 
zaostalimi« Slovenci. Temu so 
se Slovenci upirali in vse glas

neje zahtevali svoje pravice 
— zlasti slovenski jezik v ura
dih dn šolah — Južni Sokol pa 
je za svojo poglavitno vlogo 
prevzel boj zoper nasilne tur- 
narje.

V ponedeljek, 17. maja 1869,, 
je bil v Vižmarjih nad Ljub
ljano velik slovenski tabor.

POPRAVEK

Spoštovane bralce prosimo, 
da nam oproste tiskovne po
mote, ki se jim — zaradi ob
jektivnih vzrokov — ne more
mo popolnoma izogniti. Pose
bej se opravičujemo tovarišu 
Marjanu Bajcu, vodju drama.t

in Vevčah
Med slavoloki in okrašenimi 
hišami se je zbralo, v Vižmar- 
ju okoli trideset tisoč ljudi v 
narodnih nošah in sokolskih 
srajcah, s številnimi sloven
skimi zastavami in vozovi v 
zelenju in vencih. Bil je to vi
šek taborskega gibanja in 
praznik slovenskega naroda. 
Turnarji pa so že naslednjo 
nedeljo — 23. maja 1869 — od
govorili na vižmarsko slavje z 
Izzivalnim izletom v ljubljan
sko okolico. Namenili so se na 
Janče in Vevče; tu pa je prišlo 
do večjega spopada med slo
venskimi kmeti in turnarji. 
Dogodek je s svojimi tragič
nimi posledicami vzburil vso 
javnost in bi bil kmalu povzro
čil obsedno stanje v Ljublja
ni in okolici.

Fran Levstik je o izzivalnem 
pohodu anonimno poročal v 
Slovenskem narodu:

Politični neuspeh tu man jev 
na Jančah in Vevčah je raz
kačil ljubljanske Nemce. Mest
ni očetje so pisali dunajskim 
ministrom, da je janške dogod
ke zakrivil vižmarski tabor in 
da je bilo gibanje med ljud
stvom na Vevčah in v Ljublja
ni »celo socialistično-«.

Toda turnarji se od tedaj ni' 
so več upali na deželo.

Povzeto po Priročniku za 
spoznavanje prirode in 
družbe občine Ljubljana' 

' Polje; zbraf in uredil M- 
Kčkotj.)

ske skupine v Saturnusu, d* 
je bil v 4. naši številki na 11- 
strani preimenovan v Brejca- 
Zahvaljujemo se mu za opozoj 
rilo in oblj-ubjamo, da bomo - c
bolj težili za čim natančnejši. 
poročanjem jn za čim aktivnej
šim odnosom do vsega naipb*1 
nega. Uredništvo

JPI KUIZ JPI
ODGOVORI — NAGRADE
Pravilne odgovore sta poslali in izžrebani sta bili 

pionirki:
Varja Romaniuk, Jana Husa 23 in Milena Kum, 

Prvomajska 13. Po nagradi — vsaka po 1500 dinarjev 
— naj prideta v uredništvo (Ob Ljubljanici 42/11)! 
Pravilni odgovori:

' 1. svetlobna telesa vseh vrst, zračne črpalke, plad
nje, električne kaloriferje, razno pločevinasto embalažo 
itn., izdeluje tovarna Saturnus.

2. delavka tke trakove v tovarni Totra
3. viličar, izdelek tovarne Indos.

INTERESENTI — ZAHTEVAJTE INFORMACIJE IN 
PONUDBE OD PODJETJA

SLOVENIJA SADJE
LJUBLJANA

HLADILNICA ZALOG

S* Z^nbiaaa, 23. maja. [Izr. Jop.] V naglici Vam'naznanjam obžalo
vanja vredno dogodbo, ktero je že raznesel telegraf po avetn; ialoatno do- 
godbo, ki bo prvoprihodnje čašo odmevala po Avstriji in dajala našim na
sprotnikom priliko z nova udrihati po Slovencih, in ktera ostane osodopolna 
ne le za ndcležeuce, ampak za Ljubljano morebiti Kranjca in Slovenca sploh. 
Denes zjutraj ob 6 uri se je namreč 37 dobra oboroženih tumorjev, 
ktere je tjfrcmljovala iz mesta na kolodvor vojaška glasba, odpeljalo na svoj 
spomladanski izlet proti železniški postaji Laze, od koder je bila pot na
menjena čez goro Janče in ondotno hribovje proti papirnici v Vevče. V La
zah so hoteli blizo postaje na posestvu kmečkega gospodarja zajterkovati, 
kar pa gospodar ni bil zadovoljen, da bi so neznani /nu ljudje svojevoljno 
razprostirali na njegovem zemljišči in ker jim je to prepovedal, prišlo je ker 
tumorji niso hoteli oditi, kmalu do razprtije. Hitro se je nabrala množica 
ljudstva in ker so ee turnarji zanašali na svoje orožje, kmetje pa na svojo 
lastnino, prišlo je hitro do nevšečnega ravsa. Pravilo se mi je, da so kraečk? 
ženske vzele tarnarjom zastavo, ktero so potem raztrgale, razdrobile in v 
mlako poteptale. Že pri tej prihki so turnarji streljali z revolverji, kar jib 
nikakor ni moglo sprijazniti z nevoljnim ljudstvom. Nekoliko turnirjev te 
je takoj vrnilo v Ljubljano kompetentni gosposki naznanjat, kaj so je pri- 
godilo. Prvi vladni svetovalec knjez Metternich se je naravnost na Dunaj 
odpeljal, v Vevče pa se j« nemudoma poslal kompanija vojakov, žan- 
darji itd.

Ko so turnarji prišli v Vevče, vnel se je hud boj med žandaiji, tur
narji in vojaki na eni, in zbrano množico ondotnih kmetov na drugi strani. 
Govori se o 600 kmetih, večidel mladi ljudje, med njimi tudi mnogo
ženskih.

Med kmeti je bil odpuščen vojak domačega polka, ktersga so žan- 
darji na mesta ustrelili in prebodli, tako dn je bil takoj mrtev. Ubita 
je neki tudi kmečka deklica. Mrtvega kmeta so ravnokar pripeljali 
v Ljubljano in ga oddali k sv. Krištofu v mrtvašnico. Šest kmetov
eo pripeljali vklenenih pri dohodu turnarjev seboj v mesto. Kmetov
je bojda mnogo ranjenih. Tudi turnarjev je veliko ranjenih, n»j- 
hujše Mahrov sin. ki jo v smrtni nevarnosti. Pogreša se 6 *) turnarjev. Do- 
godba je prežalostna, zlasti ker se bo kakor to že vemo, vsa krivica zvračala 
na kmete, in ee morebiti iskalo tudi po skrivnih osnovateljih , dasiravito je 
jasno, da so turnarji še s tem morali dražiti ljudstvo, ker so po sicer mirci 
deželi z revolverji šli sprehajat se. Javno mnenje je tudi v mostu naravnost 
io ostro proti turnarjem, sploh pa jo razdraženost ta trenotek velika in kri 
vroča, zlasti ker se čuje, da je bil ubiti kmet nedolžen. Mestna gosposka
te boji, da bi kmetje ne prišli v mesto) za denes jo zavarovala mestne
nhode, kaj ae zgodi v prihodnje, to sam Bog vedi!

Društvo .Slovenija* jš sklicalo hitro sejo. Ministorstvu so telegra- 
fovali, naj se društvo turnverein* brž ko brž razpusti. Toliko ta denes, za 
prihodnjič Vam poročim kaj natančnejega. **)
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Lokacija bodoče toplarne na 
Poljski poti postaja od zime sem
kaj vsak dan bolj in bolj gradbi
šč* Iz betonskega skeleta, zastav
ljenih opažev in armatur se že da
jo razbrati obrisi posameznih de- 
lov glavnega in stranskih objek
tov.

izvajalec gradbenih del, gradbe- 
n° Industrijsko podjetje Gradis, hi- 
^ z deli, ki so najnujnejša za ne

me Komplcx iz Budimpešte, kot- 
lovsko regulacijo pa AEG.

Projekti za turbinske temelje so 
gotovi in so tudi tu že pričeli z 
gradbenimi deli. Oba turbinska 
agregata dela Jugoturbina, gene
ratorja pa Rade Končar.

Med kotlovskimi in turbinskimi 
temelji vzporedno grade bunker
ski del, ki je zgrajen do kote 
+ 4,00 m. V tem delu bo na koti

hoteno montažo po predvidenih 
*okih.

Pravkar betonirajo na glavnem 
P°gonskcm objektu temelje kotlov- 
*^ce, da bi 15. junija lahko pričela 

M iz Maribora z montažo kot- 
®vskega ogrodja. Nosilno ogrodje 
otlov, grobo armaturo, stopnišča 
n Podeste bo dobavilo domače 

P0<lJetJe Duro Djakovič, kotla sa

± 0,00 m € In 0,4 kV stikališče last
ne rabe toplarne v oklepljeni izved
bi podjetja Energoinvest iz Sara
jeva. V komandnem prostoru in za 
njem na relejnih ploščah (na koti 
+ 8,00 m) bo vgrajene precej opre
me domače Iskre, poleg običajnih 
instrumentov tudi zahtevna gene
ratorska zaščita in preklopna av
tomatika za primer defekta na

bloku generator-transformator.
Predvideno je, da bo glavni po

gonski objekt pravočasno zaprt, da 
bodo lahko v njem nemoteno 
montirali preko zime.

Za kotlovski temelj in prosto
rom, ki Je predviden za elektro
filtre, betonirajo spodnji betonski 
17-metrski del dimnika. S 1. juni- 
jem začne podjetje Brača Kavu- 
rič iz Zagreba z zidavo dimnika 
do višine 100 m.

Dela na skladiščih, delavnicah, 
garažah, garderobah in tehničnem 
obratnem poslopju so v zaključni 
fazi. Kanalizacija je v glavnem na
rejena, delajo že tudi ograjo, zu
nanji vodovod in polagajo tele
fonski kabel, ki bo služil obenem 
tudi za prenos meritev na osred
nje bremenilsko mesto za vse elek
troenergetske objekte Slovenije.

Gracfnja objekta kemijske pri
prave vode se Je nekoliko zakas
nila, ker inozemski dobavitelj ni 
pravočasno posredoval * potrebnih 
podatkov; z deli bodo pričeli 1. 
.julija.

Spodnji ustroj industrijskih tirov 
v dolžini 1800 m je gotov, razen v 
delu, kjer prečka vojaške objek
te. Od 15. julija dalje bo tako 
oprema lahko prihajala že po ti
rih.

Ob opornem zidu industrijskih 
tirov bodo položeni cevovodi za 
vročo vodo in industrijsko paro. 
Do danes je zgrajenega že 7 km 
vročevodnega omrežja, preko ka
terega dobivajo vročo vodo in in
dustrijsko paro potrošniki iz sta
re termoelektrarne. V tem in na

slednjem letu pa bodo dograjeni 
še novi priključki za ogrevanje do 
zmogljivosti stare termoelektrar
ne. Z začetkom obratovanja to
plarne sovpadajo priključki Trga 
revolucije, medicinskega centra in 
še nekaterih večjih objektov. V 
pričetku obratovanja bo predvide
ni ogrevni konzum dosegel pri
bližno polovico zmogljivosti toplar- 
niških naprav za ogrevanje. Prav 
tako bo predvideni konzum indu
strijske pare, predvsem industrije 
v občini Moste, ob pričetku obra
tovanja dosegel približno polovico 
zmogljivosti toplarniških naprav 
za proizvodnjo industrijske pare.

Električno bo toplarna povezana 
s 110 kV omrežjem: s 110 kV od
vodom s Klečami in s transforma
torsko postajo Center. Toplarna bo 
tako vključena v 110 kV zanko, ki 
bo v prihodnosti napajala Ljub
ljano. Toplarna bo v pogonu s 
svojimi 400 milijoni ,kWh na spon
kah generatorjev pri 6300 obratnih 
urah vsaj deloma prispevala k 
omilitvi današnje krize v pomanj
kanju električne energije.

Ob Ljubljanici bo stalo črpališče 
hladilne vode. Z deli na tem ob
jektu so prav tako že pričeli. 
Gradnja bo težavnejša, ker je to 
precej globok objekt ob vodi. Del 
struge bo treba zajeziti in iz grad
bene jame bo potrebno črpati vo
do.

V primeri s prvotno lokacijo v 
trikotu med železniškima progama 
se je hladilna voda iz Ljubljanice 
v toplarni zelo približala. Tudi po
trebnih rušitev stanovanjskih ob

jektov je bilo z novo lokacijo 
mnogo manj. Velika prednost no
ve lokacije pa je v tem, da so 
na starem letališču predvidene no
ve industrijske gradnje« ki bodo 
imele svoj energetski vir v nepo
sredni bližini.

Investicijska grupa Toplarno 
Ljubljana v izgradnji šteje danes 
okrog 60 ljudi. Število zaposlenih 
se iz meseca v mesec povečuje. 
Naloga investicijske grupe je po
leg gradnje objekta tudi ta, da pri
pravi in vzgoji potrebno število 
strokovnega kadra, ki bo ob do
graditvi objekta sposoben uprav
ljati in voditi toplarno v pogonu. 
Predvideno je, da bo v novozgra
jeni toplarni zaposlenih 250 ljudi.

Jože Rožman, dipl. inž. el.

CONATISKUJEMO IZ TOVARNIŠKIH GLASIL ★ PONATISKUJEMO IZ TOVARNIŠKIH GLASIL ★ PONATISKUJEMO IZ TOVARNIŠKIH GLASIL

,zOBRA2EVALNI center

Upravni odbor centra za 
krovno Izobraževanje SAP 
.. nedavno tega na svoji 1. se- 

Predvsem obravnaval načrt 
st)vi?Ra tKKločega dela. Plan 
iz/^k OV 73 strokavni dvig in 
k<tf a^evarUe dolavcev za te
za « i^to Predvideva izdatke 
Po , n’no, tečaje in podobno.

načrtu, ki ga je odbor spre- 
ohka, nekaj članov kolektiva 
komkOVaJo višjo ekonomsko 
j^norcialno šolo v Mariboru.

Predvidena šolnina za 
Jo kadrovsko šolo v Kranju, 

^Pravljatoi tečaj iz mate- 
n.a Delavski' univerzi v 

nem 28 šolanje na stroj- 
ki 785 v Škofji Lo-
nia v ivr krojnega knjiže- 
tovnnr, "Mariboru, za seminar 
kaj ai..0 tAM v Mariboru. Ne- 
*eži]o{m?V.*co^ektiva se bo ude- 

nčaja za delo v družbe

nih in političnih organizacijah. 
V programu je tečaj za KV pK 
delavce, za nudenje prve po
moči v Ljubljani, Kranju, Za
gorju in v Trbovljah, 148 va
jencev se je šolalo v avtomeha
nični in kovinski stroki spo
mladi, 103 pa se jih bo šolalo 
v jeseni. Večji znesek je od
bor določil tudi za šolanje no
vih vajencev, nekaj za semi
narje mehanikov za vozila 
znamk TAM in FAP ter tudi 
nekaj za razne ekskurzije.

NAGRADE VESTNIM 
ŠOFERJEM

Pred nedavnim so bile trem 
šoferjem podjetja SAP pode
ljene nagrade za vestno vož
njo. Nagrade so prejeli Martin 
Harc, Jože Goričar in Jože Pre
bil — vsi trije v zadnjih dveh 
letih niso imeli nobene promet
ne nesreče. Nagrade jim je po
delila zavarovalna skupnost 
kot priznanje in v vzpodbudo 
za čim večjo varnost v pro
metu.

BILANCA

G°STILNA -NA PECI**, LJUBI JANA, NA PECI 39 

na dan 31. decembra 1962
aKtiva

SREDSTVA
C. n'h Krtlr no'st osnov-
Se*tam;rdstcv
TrStevsrcd-
t- Drucu?1!? Porabe 

fc Sr^U OBure

^Pci £ Magajna 
^joge riage terjatve

rUga aktiva

0 1 PASIVA v 000

I. VIRI STALNIH 
SREDSTEV

din

1.066 Poslovni sklad 973
Sklad skupne porabe —

— Rezervni sklad in drugi
skladi

II. DRUGE OBLIKE
134

1.116 VIROV SREDSTEV
— Krediti pri banki 689

535 Dobavitelji 425
79 Ostala pasiva 575

2.769 Skupaj: 2.769
Posflo vodja:

Metod Bricelj

ŠPEDITER — glasilo kolektiva Interlrans-globus
GLASILO KOLEKTIVA INTERTRANS O L O B U S

...... ...........................................................S-.iJSiiJSJirSZfSJSSSj;;

Ipmeiliil
msmi

Upravni odbor delovne orga
nizacije Intertrans-Globus je 
sprejel nekaj sklepov, ki naj 
bi zagotovili čim boljše obve
ščanje članov delovnega ko
lektiva. Glasilo delovne orga
nizacije sc bo odslej imenova
lo Špediter. 2e samo ime gla

sila pove, kakšna jc osnovna 
dejavnost te delovne organiza
cije, o kateri pa naj bi Špe
diter prinašal čimveč strokov
nih člankov. Imenovan je bil 
tudi uredniški odbor, ki bo 
skrbel za čim pestrejšo vsebino 
tega lista.

Deset let javnih skladišč
Vsak jubilej — tako seveda 

tudi desetletnica obstoja go
spodarske organizacije — po
meni pregled preteklih uspe
hov ali neuspehov.

govine tudi v medrepubliškem 
merilu.

Od ideje pa do rezultatov, 
katere ugotavljamo danes, je 
res minilo že deset let. Toda

v teh desetih letih je bilo stor
jenega več, kot bi marsikdo 
lahko pričakoval, predvsem za
radi zelo bornih finančnih 
sredstev, ki so bila na voljo v 
začetku.

Uspešna in organska rast na
šega podjetja v teh desetih le
tih sta ponoven dokaz, da za 
uresničitev takih idej niso po
trebna samo finančna sredstva, 
temveč je treba še mnogo 
ustvarjalne volje in smisla za 
družbene interese. Za primer 
lahko služi prav naš kolektiv, 
saj pot od zamisli pa do pod
jetja z največjimd skladiščni
mi kapacitetami v Jugoslavi
ji (84 tisoč kvadratnih metrov) 
jasno kaže, da imamo opravka 
s kolektivom, ki se zaveda svo
jih nalog in je od svojega for
miranja pa do danes zavestno 
ustvarjal in razvijal družbeno 
materialno osnovo s prepriča
njem, da je njegovo delo po
membno in odgovorno.

Današnji ekonomski poten
cial, objektivne komercialne 
možnosti in izurjen strokovni 
kader so čvrsta garancija- za 
nadaljnje uspešno delo in obet 
za to, da bo kolektiv tudi v 
bodoče izpolnil vse družbene 
obveznosti, ki bodo postavlje
ne predenj. J. B.

Če si ogledamo našo gospo
darsko organizacijo, kot je da
nes, potem lahko samo z za
dovoljstvom ugotovimo, da je. 
svojo družbeno vlogo In za
upane ji naloge izpolnila v ce
loti.

V kratkih desetih letih, od
kar se je začela uresničevati 
ideja o izgradnji skladišč za 
potrebe ljubljanske industrije 
in trgovine, je razvilo podjet
je največje skladiščne kapaci
tete v državi s približno dve
ma milijardama bruto prome
ta iz uslug in daleč preraslo 
okvir okrajnega podjetja, saj 
so njegova skladišča osnova za 
kritje potreb industrije in tr-

BILANCA
GOSTILNA »POD HRIBOM**, LJUBLJANA, LITIJSKA C. I

na dan 31.
AKTIVA v 000 din
I. OSNOVNA SREDSTVA
Sedanja vrednost osnov

nih sredstev 299
Sedanja vrednost sred

stev skupne porabe —
II. DRUGE OBLIKE 

SREDSTEV
Banka in blagajna 219
Kupci in druge terjatve —
Zaloge 862
Druga aktiva 67

Skupaj: 1.447
Računovodja:
Jožica Režek

decembra 1962
PASIVA v 000 din
I. VIRI STALNIH 

SREDSTEV
Poslovni sklad 823
Sklad skupne porabe 14
Rezervni sklad in drugi 

skladi 18
II. DRUGE OBLIKE 

VIROV SREDSTEV
Krediti pri banki —
Dobavitelji 168
Ostala pasiva  424

Skupaj: 1.447
Poslovodja:

Andrej Novak
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Ofičani
pišejo.

LJUBLJANA
TRANSPORT

odgovarja
Dne 21. 3. je bil v pisarni 

glavnega direktorja promet
nega podjetja Ljubljana Trans
port redni sestanek s pred
stavniki tiska. Udeležil se ga 
je tudi naš sodelavec, saj je 
bilo mimo problemov in no
vosti s širšega aspekta njiho
vega podjetja govora tudi o 
njihovih problemih in ukre
pih, ki se neposredno tičejo 
naših občanov. Odgovore na 
različna vprašanja bi lahko 
strnili takole:

— Smeri, dolžine prog, konč
ne postaje, obračališča itn. 
nam ne kaže reševati glede 
na trenutni položaj, temveč 
tako, kakor narekuje per
spektiva. Potrdilo za to smo 
dobili tudi v Mostah: preozke 
ali neasfaltirane ulice, gneča 
pred stavbo ObS in zato več
ja možnost nesreč pa obet, da 
naj bi bila Kajuhova ulica s 
podvozom že zgrajena (upa
mo, da bo čimprej) —, vse to 
nam je narekovalo, da smo 
že prilagodili progo v Mostah 
v smeri krožne proge po Ka
juhovi (za sedaj do Sela) in 
opustili obvoz pred prelazom 
oziroma mimo stavbe ObS. Za 
nas velja načelo: najprej ce
ste, potem pridemo pa mi z 
našimi vozili. Isto velja tudi 
za Kodeljevo — s pripombo, 
da na makadamske ceste ne 
želimo več iti. Kar se pa tiče 
prebivalcev Zelene jame, še 
vedno sodimo, da gre v naj
hujšem primeru za največ 
okoli 700 metrov hoje — in 
to bo verjetno ostalo tudi po
tem, ko bomo vozili po Kaju
hovi. Se več: za nas se bo po
tem takoj pojavil problem 
proge Rudnik — Javna skladi
šča in že sedaj razmišljamo 
o njem. Navezali smo tudi sti
ke z občinama Bežigrad in 
Moste-Polje glede lokacije ga
raž za ok. 200 naših vozil blizu 
žal. Tako bi našim avtobusom 
ne bilo treba voziti ob urah, 
ko jih jemljemo iz prometa, 
v Šiško in bi tako prihranili 
prenekateri kilometer vožnje 
s praznimi vozili.

Glede prog še tole: obstaja 
več možnosti za povezavo 
Most z drugimi deli mesta. 
Ena od teh je proga Šentvid— 
Moste, čeprav bi v tem pri
meru moral avtobus voziti 
obratno. Morda bi prej prišla 
v poštev proga iz Most (ali

»pod žicami« — trolejbus pa 
sam zmore prevoziti vse pot
nike iz Centra do Šentvida in 
Kodeljevega) po Njegoševi 
mimo železniške postaje do 
Trnovega ali podobno, kajti 
kaže nam povezovati Moste 
(ali Kodeljevo) s takim me
stnim predelom, ki nima tro
lejbusa.

Sicer kaže statistika, da je 
proga Moste—Zale ena naj
močnejših mestnih prog po 
številu potnikov, toda na tej 
progi je več osrednjih insti
tucij kot na katerikoli drugi: 
tu so bolnišnice, tu je trg, tu 
so važnejši mestni, okrajni in 
republiški uradi, center me
sta, železniška postaja in Za
le. Zaradi vsega tega je manj 
občuten izpad povezav Most z 
ostalimi mestnimi občinami.

Naše podjetje vedno želi 
boljšati odnose s potniki. Za
to pozdravljamo vsako tako 
iniciativo in celo apeliramo, 
naj potniki javljajo na kakr
šenkoli način morebitne ne
pravilnosti tudi v odnosu na
šega osebja do njih. Le s 
skupno akcijo in napori bomo 
mestni promet čimprej in 
čimbolj uredili.

V dveh mesecih se sicer še 
ni nič premaknilo — ta izjava 
je namreč toliko stara in jo je 
direktor podjetja Ljubljana 
Transport le ponovil —, ven
dar je želeti, da pride čimprej 
do sestanka predstavnikov 
obeh zainteresiranih strani in 
strokovnjakov, da bi skupaj 
pregledali možnosti in našli 
čimbolj zadovoljivo rešitev za 
vse.

Stanovanja^ 
najprej po 

zmogljivosti, nato 
šele po željah
V zadnjem času se v naši 

komuni razvijajo živahne raz
prave o stanovanjski politiki; 
predvsem o gradnji stanovanj, 
ki jo investira občinski stano
vanjski sklad in o možnostih 
za urejanje ostalih oblik grad
nje. Mnogo prahu je med ob
čani in v delovnih organizaci
jah dvignil letošnji natečaj za 
gradnjo in nakup stanovanj. 
Poraja se kritika, in to upra
vičena, glede na delo stano
vanjskega sklada, urbanistič
nih organov in drugih.

Pred kratkim smo sprejeli 
občinski statut, ki govori o 
gradnji stanovanj naslednje: 
»Da bi se občanom načrtno za
gotavljala stanovanja, določi 
občinska skupščina program 
gradnje stanovanj v občini. 
Program gradnje stanovanj za
gotavlja take oblike in organi
zacijo gradenj, ki občanom 
omogočajo vplivati na vrsto in 
kvaliteto stanovanj v skladu z 
njihovimi materialnimi mož
nostmi za udeležbo. pri gradit

vi stanovanj in pri plačevanju 
stanarine.«

Pri vseh najrazličnejših pro
blemih in težavah, ki nasta
jajo, se pojavlja osnovno vpra
šanje, ali so oblike, organiza
cija, predvsem pa cene grad
nje stanovanj take, da bodo 
občani ekonomsko zmogli 
gradnjo in kasneje tudi plače
vanje stanarine ali drugih ob
veznosti. Hiter pregled pogo
jev, ki jih nudi n. pr. občinski 
stanovanjski sklad, pokaže, da 
temu ni tako. Naštejmo samo 
nekatere podatke. Cena za 
kvadratni meter stanovanjske 
površine je letos okoli 125.000 
dinarjev, lani pa je bila 85.000 
dinarjev. Porast je skoraj 50 
odstotni. Po osvojenih koncep
tih sklepam, da v naši občini 
ni predvidena cenejša gradnja, 
čeprav imamo mnogo indu
strije, ki zaposluje predvsem 
delavce z nižjimi osebnimi do
hodki. Kako naj delavec, ki 
zasluži mesečno okoli 30.000 
dinarjev, plačuje 7 ali 8000 di
narjev najemnine ali 10 do 
15.000 dinarjev anuitet?

In kakšni so pogoji za na
kup? Sklad kreditira, oziroma 
da posojilo samo do 40 % vred
nosti stanovanja in ga mora 
posojilojemalec vrniti v 30 le
tih. Glede na potrebe po čim 
širši stanovanjski izgradnji bi 
kazalo odplačilni rok podalj
šati in povečati udeležbo skla
da.

Precej velik je interes za in
dividualno gradnjo predvsem 
cenenih montažnih hiš. Zakaj 
zanje ni mogoče dobiti pri
merne, ne preveč oddaljene 
lokacije?

Našteti so samo problemi, s 
katerimi se srečujejo vsi tisti 
občani in delovne organizaci
je, ki želijo hitro in poceni re
ševati stanovanjska vprašanja. 
Menim, da so določila občin
skega statuta zelo jasna in na
lagajo samoupravnim orga
nom, predvsem organom sta
novanjskega sklada, dolžnost, 
da ponovno pregledajo osvoje
ne koncepte in jih, če je po
trebno, ustrezno spremenijo. 
Potreba in še zelo močna, 
prav gotovo je!

Pojavljajo se namreč že pri
meri, da občani, delavci in 
njihove delovne organizacije 
stopajo v stike z drugimi sta
novanjskimi skladi, ki gradijo 
cenejša stanovanja in nudijo 
boljše pogoje za nakup. Ob tem 
se spomnim na osnovno nalo
go, ki jo nalaga občini razviti 
komunalni sistem. Skrb za 
dvig splošnega družbenega 
standarda občanov je ena 
glavnih nalog, ki jo morajo iz
polnjevati najrazličnejše orga
nizacije, organi in druge obli
ke samoupravljanja. Menim, 
da sprejeta stanovanjska poli
tika ne omogoča zadosti hitre
ga in uspešnega reševanja star 
novanjske problematike.

Peter Marn

Tovarna ščetarskih in žimarskih izdelkov

ŽIMA LJUBLJANA-FUŽINE
se svojim cenjenim odjemalcem toplo priporoča s svojimi kvalitetnimi izdelki!

BILANCA
GOSTILNA »NA RAZPOTJU«, LJUBLJANA, POT NA FU

ŽINE ST. 4
na dan 31. decembra 1962

AKTIVA v 000 din PASIVA v 000 din
I. OSNOVNA SREDSTVA I. VIRI STALNIH
Sedanja vrednost osnov- SREDSTEV

n ih sredstev 260 Poslovni sklad 339
Sedanja vrednost sred- Sklad skupne porabe —

štev skupne porabe — Rezervni sklad fn drugi
II. DRUGE OBLIKE skladi 55

SREDSTEV II. DRUGE OBLIKE
Banka in blagajna 347 VIROV SREDSTEV
Kupci in druge terjatve — Krediti pri banki —
Zaloge 233 Dobavitelji 2
Druga aktiva 10 Ostala pasiva 850

Skupaj: 850 Skupaj: 850

Računovodja: Poslovodja:
Zvonka Scšok Julka Anžlč

GIBANJE PREBIVALSTVA

Od 15. aprila do 15. maja se 
je priselilo na področje matič
nega urada Moste 148 ljudi (72 
moških in 76 žensk), izselilo pa 
95 (46 + 49). Živorojenih Je bi
lo 33 otrok (17 + 16), umrlo pa 
je 17 občanov (9 + 8). V ob
močju matičnega urada Polje 
je bilo živorojenih 28 otrok 
(12 + 16), umrlo pa je 15 ob
čanov (6 + 9). Na področju 
matičnega urada Dolsko ni 
sprememb. Število prebival
stva v občini na dan 15. maja 
1964: Moste 21.647 (10.156 + 
+ 11.491), Polje 14.119 (6797 + 
+ 7322), Dolsko 1408 (679 + 
+ 729), skupaj 37.174 (17.632 + 
+ 19.542).

V sprejemni pisarni občinske 
skupščine

(Nadaljevanje s 3. strani)'

voriti. So pa tudi primeri, ko 
človek hoče pomagati, vendar 
predpisi pač zahtevajo svoje. 
Takrat slišim tudi pikre pri
pombe.

— Bi bilo moči tu kaj iz
boljšati?

— Po mojem bi morali ob
čanom omogočiti še hitrejše 
naše poslovanje glede različ
nih rokov in — vsaj še enkrat 
tedensko bi mo^al bita uradni 
dan. Glede popoldneva pa me
nim, da bi morali začeti kas
neje; dostikrat imajo n. pr. 
stranke opravka pri nas in na 
pošti — mi pa ob 17. uri za
piramo, ko pošta šele začne s 
popoldanskim delom.

— Imate kaj prostega časa?
— Pravzaprav malo. Res 

sem že 15 let na občini in sem 
torej seznanjena z marsičem, 
kar mora človek vedeti v spre
jemni pistmi. A čeprav delam 
tu šele od lanskega septembra, 
sem ob svojih prostih urah 
zdaj pri tem zdaj pri onem re
ferentu, ker moram poznati 
nove naloge, uredbe, navodila 
itn. Zato moram tudi biti na 
tekočem z uradnimi listi. Pa

še družbene funkcije: včasih 
sem jih imela več, zdaj pa sem 
blagajničarka ZK na terenu in 
pomagam pri občasnih akci
jah, ki jih tudi ni malo. Ven
dar sem s tem delovnim me
stom zadovoljna.

— Meščansko skupnost kaj 
radi prebirate?

— Rada, saj je zanimiva in 
aktualna. Vendar premalo kro
ži med občani. Celo na občini 
jo redko dobimo.

— Hvala za opozorilo! Ob 
koncu: ko imate toliko stika z 
občani — kaj bi jim rekli za 
Meščansko skupnost?

— Se tistim redkim: več
strpnosti — saj želim vsem 
čimprej ustreči, vendar če go
vorim z eno stranko, ne mo
rem istočasno z drugo ali še z 
več. Zdajle pa, ko se bližajo 
poletni meseci, vsem želim pri
jeten oddih.

(Tri dni sva se s tovarišico 
Fani »lovila«, da sem po 
koščkih zvedel, kar je napisa
nega. Zato naj mi dovoli, da ji 
prav iz srca želim to, kar tudi 
ona želi vsem občanom: oddih, 
kakršnega si sama najbolj

Junija v kinu Triglav
Od 3. do 5. junija francoski film LEPA AMERI

KANKA;
od 6. do 8. junija italijanski barvni CS film DRA- 

KUT MAŠČEVALEC;
od 9. do 11. junija domači CS film DESANT NA J 

DRVAR; !
od 12. do 13. junija domači film MAČEK POD ! 

ČELADO;
od 14. do 16. junija ameriški film NORČIJE V j 

OPERI;
od 17. do 19. junija španski film VIRIDIANA; 
od 20. do 22. junija mehiški barvni film JAZ PU- ! 

STOLOVEC;
od 23. do 24. junija domači barvni film IZBIRC- 

NICA;
od 25. do 27. junija angleški film TIGROV ZALIV; !
od 28. do 30. junija francoski film POGLED Z ! 

MOSTU.

......................... -................ ........ .......................................

i ► 
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NOVE KNJIGE V LK MOSTE 
od 15. marca do 15. aprila 1961

Claude Avellne: Dvojna smrt Frčdčrlca Belota 
HonorS de Balzac: Veseli župnik Meudonski 
Mirko Birsa: Nekaj poglavij o pljučnih boleznih 
Willa Cather: Moja Antonija
Marja Cerkovnik: Dopoldanski In popoldanski otroci 
James Fenlmore Cooper: Stezosledec 
Miloš Crnjanski: Selitve 
Oskar Davlčo: Pesmi 
Ep o Gilgamešu
Fran Erjavec: Živali v podobah
Willlam Faulkner: Svetlllšte
Andrč Gide: Ponarejevalci denarja. Uska vrata
Žane Grey: Jahači španskih planina. Družina Krivog noža
Fred Hoyle: Cml oblak
Aleksls Stenval-Klvi: Sedem bratov
Blagoje Kojič: Dečak ozbiljna lica
Lisogorov-Tongur: Polimeri In življenje
Karl May: Cml panter
Katherine Mansfield: Družba v vrtu
Andrč Maurois: Življenje lorda Byrona
Vladimir Minčč: Smrt hodt po hostah
Axel Munthe: San Mlchele
Zofla Nakowska: Medaljoni
Ela Peroci: Zato, ker je na nebu oblak
Ivan Pregelj: Izbrana dela (III. knjiga)
Peter H. Ryhiner: Lov na treh kontinentih 
Adam Schaff: Filozofija človeka
Paul van Tieghem: Zgodovina evropske in ameriške književ

nosti od renesanse do danes 
Vergil: Bukolika in Georglka 
IVolfgang Weber: Pustolovščine s petih celin

NOVE KNJIGE V LK MOSTE 
od 15. IV. do 15. 5. 1964

Winston S. Churchill: Druga 
svetovna vojna.

Homer-Anton Sovrd: Odiseja.
Panait Istrati: Kira Kiralina.
Srečko Kosovel: Zbrano delo 

I. knjiga, Neka druga de
žela.

Zdravko Omerza: Naglušni
otrok.

Polibios: Obča zgodovina.

$0*
l Savnik: Oceanija v 
nem svetu. „ mo-
icta Špes: Človek
a. ,1,itout: Lov na zaplK; 0. 
Škerlj: Misleči »ve

TVli'
na Turel: Skladatelj 
av Vilhar. ...duO0^. Undest: Olav Auate 
na Hestviknu I- ^Lg0^ 
v Audinov sin in nj 
>ci II. knjiga in _
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Nedavno so strelci naše občine 
imeli svojo III. letno skupščino. 
Sodelovalo je 84 delegatov in čla
ni občinskega odbora, skupaj ne
kaj nad 100 ljudi. Med gosti so 
bili predstavnik občinske zveze za 
telesno kulturo, predstavnik zve
ze šolskih športnih društev, pred
stavniki JLA itn.

Strelska dejavnost v preteklem 
letu je bila zares pestra in mno
žična. Občinski strelski odbor Je 
organiziral nočno strelsko tekmo
vanje v počastitev dneva mladosti, 
na katerem je sodelovalo preko 300 
strelcev-tekmovalcev iz območja 
ljubljanskega okraja.

V troboju občinskih strelskih 
ekip Celja-Kopra-Moste, ki Je bil 
organiziran v počastitev občlnske- 
Sa praznika, so sodelovale pionir
ske, mladinske in članske strelske 
ekipe.

Vse strelske družine iz območja 
naše občine so izvedle strelska 
tekmovanja za Zlato puščico. Ude
ležilo se Jih Je 66 tekmovalcev, ki 
80 izpolnili normo na predtekmo
vanjih v SD.

Občinskega prvenstva vseh vrst 
orožij se je udeležilo 64 tekmoval- 
cev, ki so prav tako na predtek
movanjih izpolnili predpisane nor
me.

Propagandnega tekmovanja za 
značko vstaje se Je udeležilo 3153 
tekmovalcev. To tekmovanje Je 
zlasti priljubljeno na podeželju 
(Prežganje, Zadobrova, Zalog, Pod
grad itn.).

Patrolni tek za Perov in Grajzer- 
jev pokal je bil letos izredno uspe
la strelska manifestacija. Iz naše 
občine je sodelovalo kar 180 tek
movalcev. Tekmovanja v počasti
tev državnih praznikov so že po
stala tradicionalna in obvezna ma
nifestacija strelcev naše občine.

Ze drugo leto uspešno dela ob
činska liga za zračno puško. V 
njej sodeluje 11 strelskih družin. 
To je zelo uspela oblika tekmova
nja, ki strelcem omogoča, da ob- 
drže potrebno kondicijo.

Glede ostalih tekmovanj naj 
omenimo, da so bila v lanskem 
letu opravljena vsa tekmovanja, 
predvidena po koledarju strelske 
zveze Slovenije, t. j. pionirska, 
mladinska in članska tekmovanja 
vseh vrst orožja.

Naj omenim še to, da so strel
ske ekipe naše občine sodelovale 
na vseh tekmovanjih, ki sta jih 
priredila SZ Slovenije in OSO 
Ljubljana. Na republiškem tekmo
vanju Je sodelovalo 12 strelcev, od 
katerih so se trije uvrstili v držav
no prvenstvo.

Spričo tolikih strelskih priredi
tev ne moremo mimo tega, da ne 
bi omenili strelska odličja, ki so 
jih osvojili naši strelci, in to:

— značko mednarodnega moj
stra 1;

— značko mojstra strelca 4;
— značko odličnega strelca 21;
— značko dobrega strelca 50;
— značko dobrih strelk 7;

— značko dobrega strelca pionir
ja 24.

Minulo leto je za strelce po
membno tudi zato, ker smo uspeli 
notranje utrditi delo in organiza
cijo strelskih družin in smo vse 
nedelavne SD razpustili, njih član
stvo pa priključili sosednjim, de
lavnim strelskim družinam.

Organi občinskega stVelskega od
bora so v preteklem letu pregle
dali poslovanja v vseh SD in njih 
strelski inventar ter ugotovili toč
no evidenco rekvizitov.

Glede nadaljnjega dela so si 
strelci naše občine zadali obsežne, 
toda realne naloge.

Pionirske sekcije na osnovnih 
šolah naj bi se še bolj uveljavile. 
Lep in zgleden primer je stanje 
na osnovni šoli v Polju, kjer 
uspešno deluje pionirska sekcija v 
SSD Borec, strokovno vodstvo pa 
so prevzeli strelci družine »Toneta 
Okrogarja«. Naj omenimo, da so 
pionirji iz Polja v streljanju iz 
ZP občinski prvaki in so zasedli 
na okrajnem tekmovanju 3. mesto.

Glede vzgoje strelskih kadrov 
predvideva občinski strelski odbor 
organizacijo dveh tečajev, in sicer 
za strelske sodnike in strelske in
štruktorje, ki jih je premalo.

Letna skupščina strelcev je pod
prla predlog za zgraditev prepo
trebnega strelišča za MK orožje. 
Eno strelišče bodo zgradili v okvi
ru športnega parka Vevče, za po
trebe območja Most pa naj bi bilo 
po možnosti locirano na Kodelje-

Moščanski športniki v tekmovanjih
68:27
70:29

NOGOMET:
ljubljanska podzvezna liga 

elani; 
bratstvo 
Ilirija 
Sava 
Litija
Naninik 
SLAVI J A
Svoboda 
jpttnžale 
Mengeš 
Hud ar 
poleta rec 
Kočevje

■ Krajina d a i<4 zd:o4 
loboda Kis. 2 3 17 23:66 

rnladinci:
Proletarec 
bratstvo 
Kočevje 
Kamnik 
“Lavua 
Domžale 
Bmia

Kis.
Mengeš

!voboda D.

17 2 3 
14 5 3 
11 5. 6 56:29 
11 4 7 42:38
11 4 7 43:48 
9 7 6 50:37

12 0 10 47:36 
10 1 12 39:41
9 3 10 51:64 
8 4 10 37:43 
7 2 13 50:61 
5 3 14 30:54 
5 3 14 26:54

16
16
14
14
14
12
12
11

3
2
3
3
2
3 
2
4

82: 3 
83: 2 
82: 5 
82; 5

6 66:
7 56;
8 62: 
7 , 56:

8 1 13 39: £
7 1 14 44: £
5 2 15 28: E
5 2 15 28: E
3 0 19 17: £
3 0 19 22:11Krajina

Solov so za Slavi 
7 Manču 12, Jože Hrib

n Čretnik 6.
o, ' razred člani:
M£VAN B 12
TvnVodoK?Jarše
Bakek

fetoost
Podpeč

^1 ladinska
P^ija
tVot**3a 
Kudar

Bi 0 0

“s-ž^UA
.niarr r“jai

Ohbljana

0 0 71:22 24
1 4 33:23 17
0 3 31:17 18
1 4 30:17 15
0 4 32:16 14
1 4 36:17 13
1 8 23:26 9
3 7 15:25 7
I 1.2 19:65 1

liga :
1 0 14: 5 5
1 0 10: 2 5
0 2 1: 5 0
0 2 2:13 0

! 0 0 -8: 0 4
2 0 6: 1 4
1 0 5: 0 3
1 0 2: 1 3
I 1 5: 6 3
0 2 12: 6 2
0 0 2: 1 2
0 2 3: 3 2

1 1 t: 6 1
0 3 0:20 0

KOŠARKA:
Okrajna liga — začetnice A: 

SLOVAN 2 0 44:25 4
Ljubljana 1 1 38:34 2
Kočevje 0 2 28:51 0

Začetnice B:
Moste : Medvode 3:37;
Moste : Domžale 8:49.

Najboljše strelke: Završnik 
(L) 24, Simnovčič (Sl) 18, Bela- 
marič (Sl) 16.

Okrajna liga člani:
Slovan II : Logatec 67:42; 
Libija : Slovan II 59:60.

Okrajna liga — mladinci:
Slovan I. : Ilirija 77:55;
Tivoli : Slovan I. 52:101; 
Slovan I. : Olimpija 68:53; 
Trnovo : Slovan II. 54:33; 
Slovan II. ; Vrhnika 29:37; 
Moste : Slovan II. 97:26; 
Moste : Kisovec 68:40;
Moste ; Trnovo 48:45;
Moste : Slovan II 97:26.

Pionirji — Ljubljanska liga; 
Moste : Ljubljana 18:17;
Moste : Vrhnika 37:21.

V navedenih tekmovanjih 
napravijo lestvice šele po za
ključku tekmovanja.

OBČINSKE LIGE — PIO
NIRJI:

Pionirska atletska liga — I. 
kolo:

Pionirji: tak na 60 m: 1. Bo
jan Stembal (P) 7,5 sek.; 2. 
Matjaž Jemec (VP) 8,0; 3. Bo
rut Lampič (KM) 8,1; tek na 
400 m; 1. Bojan Stembal (P) 
1,02,3 min.; 2. Jože Slouša (P) 
1,05,0; 3. Jože Skrij (KM) 1,07,5 
Skok v višino: 1.—2. Matjaž 
Vreš in Tomaž Jovanovič (oba 
KM) 140 cm; 3. Franc Logar 
(KM) 135 cm; skok v daljino;
1. Janez Suhadolc (KM) 454;
2. Dušan Štrukelj (VP) 444; 3. 
Bogdan Glažar (VP) 425; met 
krogle: 1. Borut Lampič (KM) 
11,65 m; 2. Marko Robida (P) 
10,83; 3. Franc Zabjak (KM) 
10,09; štafeta 4 X 60 m: 1. KM 
(Vostner, Skrij, Suhadolc, 
Lampič); 2. Vida Pregare; Po
lje — disvalificirama.

Ekipno: 1. Kette-Mum 17.241 
točk, 2. osnovna šola Polje 
15.194, 3. osnovna šola Vida 
Pregare 14.303 točk.

Pionirke: tek na 60 m: 1. 
Ančka Marn (P) 8,7; 2. Marija 
Peterlin (P) 8,8; 3. Ingrid To-

polišek (KM) 9,0; tek na 300 
metrov: 1. Sonja Konda (KM) 
50,1; 2. Anica Beti (VP) 50,4; 
3. Anica Ciuha (P) 53,9; skok 
v višino: 1. Vera Bele (KM) 
130; 2. Blanka Lamibergar
(KM) 125; 3. Jelka Cešnovar 
(P) 120; skok v daljino: 1. Ta
nja Žuljan (KM) 358; 2. Sonja 
Košiček (KM) 352; 3. Joža Gra- 
dišar (P) 350; met 'krogle: 1. 
Saša Jereb (KM) 8.80; 2. Ta
nja Hacler (VP) 8.21; 3. Boja
na Budič (VP) 7.62; štafeta 
4 X 60 m: 1. Polje (Mlakar,
Marn, Peterlin, Blaž) 35,7; 2. 
Kette-Murn 36,4; 3. Vida Pre
gare 37,7 sek.

Polfinale prvenstva med 
dvema ognjema:

Pionirji do 5. razreda: 
Kette-Mum 2 0 4:0 4
Jarše 1 1 2:2 2
Vida Pregare 0 2 0:4 0

Pionirji 6. razred:
Vida Pregare : Kette-Mum
2:0.

Pionirke do 5. razreda:
Vida Pregare 2 0 4:0 4
Kette-Murn 1 1 2:3 2
Jarše 0 2 1:4 0

Pionirke 6. razred:
Vida Pregare : Kette-Mum
2:0.

OBČINSKA ROKOMETNA 
LIGA:

300 72:31 6 
3 0 0 56:28 6 
2 0 1 54:45 4 
102 34:31 2
1 0 2 19:24 2

Pionirji;
Zvezda (K-M) I.
Vide Pregare II 
Borec I. (P)
Zvezda I 
Borec II 
Mladost I. (S)
Vide Pregare I.
Mladost II.

Strelci: Pust (Zv I.) 29, Klefi- 
mik (B I.) in Lavrič (VP II.) 20. 
Vreš (Zv I.) in Gajič B I.) 19 
golov itd.

Pionirke:

0 0

29:50 2 
30:60 0 
22:51 0

Vide Pregare I 
Borec II.
Vide Pregare II. 
Mladost H. 
Zvezda I.
Borec 
Mladost I. 
Zvezda II.

3 0 0 26::8 6 
2 0 1 16: 6 4 
2 0 1 1,5:10 4 
2 0 1 12:14 4 
1 0 2 21:25 2 
1 0 2 15:15 2 
1 0 2 15:29 2 
0 0 3 0:15 0

Strelke: Flos (Zv I.) 18, Hac
ler (VP I.) in Prepeluh (Ml II.) 
9, Logar (VP II.) 8, Esih (B I.) 
7 golov itd.

vem. Taka strelišča so nujna, ker 
se nasploh strelska dejavnost ori
entira na MK orožje. Sedanje stre
lišče na Rakovniku je prenatrpano 
in vedno zasedeno. Razen tega bi 
za pavšal, ki ga naša občina pri
speva v 4 letih, lahko že zgradil 
omenjeno strelišče (okoli 600.000 
din). Gradnja je predvidena s pro
stovoljnim in udarniškim delom 
strelcev. Zgleden primer je stre
lišče za ZP na Pokopališki ulici, 
ki so ga zgradili strelci sami.

Letna skupščina je sprejela pri
poročila SZ Slovenije, naj se šib
kejše SD združijo z močnejšimi 
družinami. S takšnim ukrepom bi 
bil marsikje rešen problem kadrov 
(vodilnih) in prostorov. Tak primer 
je pri nas v Vevčah, kjer delujeta 
dve strelski družini, realne pogo
je za delo pa ima ena sama. Strel
ci pozdravljajo predlog za združi
tev.

Po vseh rezultatih lahko v - le
tošnjem letu pričakujemo še večji 
porast kvalitete strelskega športa 
v naši občini, kar je vsekakor za
želeno, saj bomo tako strelske va
ditelje kot sodnike in inštruktorje 
dobili iz svojih vrst.

Za tekoče leto je ObSO sestavil 
koledar tekmovanj, ki predvideva 
razširitev in poglobitev strelske 
djavnosti.

Pri vsem tem ne moremo mimo 
vloge, ki jo je imel odbor SZDL 
naše občine: ne samo da je imel 
potreben posluh, temveč je s kon
kretnimi ukrepi pripomogel k 
afirmaciji in dejavnosti SD in 
ObSO.

Sodelovanje z enotami JLA iz 
območja naše občine je bilo zelo 
uspešno in smo zahtevnejša tek
movanja organizirali z neposredno 
pomočjo JLA, ki nam je predvsem 
nudila pomoč in z radijskimi od
dajniki omogočila kontrolo in var
nost patrolnih tekmovanj.

Na letni skupščini je bil izvoljen 
17-članski odbor, 3-članski nadzor
ni odbor in 3-člansko disciplinsko 
razsodišče.

Po končani skupščini se je no
voizvoljeni odbor sestal in se 
konstituiral. Za predsednika odbo
ra je izvoljen Zdravko Rakušček, 
tehnično komisijo bo vodil Dimi
trij Kobilica, propagandno komi
sijo Bojan Fertin, gospodarsko 
Franc Novak, organizacijsko pa 
Drago Štancer. Nazorni odbor Je 
za predsednika izvolil Jožeta Pla
ninca, disciplinsko razsodišče pa 
bo vodil Edo Delorenco — naš zna
ni državni strelski reprezentant.

Prepričani smo, da bo organiza
cija strelcev tudi v bodoče delala 
z nezmanjšano aktivnostjo.

A. K.

Mladinsko in pionirsko tekmovanje 
v streljanju z zračno puško

Po programu strelskega tekmo- ga samo na šolah v Polju, Sostrem 
venja v streljanju z zračno puško in Hrušici 212 tekmovalcev, 
za mladince in pionirje je izvrše- Letošnja norma za uvrstitev na 
no občinsko prvenstvo za najbolj- občinsko prvenstvo je bila zelo vi- 
šega mladinca in pionirja strelca. soka, t. j. 135 od 200 možnih kro- 

MLADINCI: gov. V občinsko tekmovanje se je

V predtekmovanjih je sodelova
lo 152 tekmovalcev. Na občinsko 
prvenstvo se je uvrstilo 41 tel^mo- 
valcev, ki so dosegli 140 od 200 
možnih krogov. Najboljši rezultat 
je dosegel Marjan Lekše (264 od 
300 možnih krogov). Sledijo: Ivan 
Grgurina 253, Marcel Bontempo 
251, Bojan Vidrih ^49 in Ivan Mar- 
koci 245 krogov. Vsi ti mladinci so 
se uvrstili v občinsko vrsto.

Na okrajnem tekmovanju se Je 
najboljše uvrstil Stane Šušteršič, 
ki je med 125 nastopajočimi mla
dinci z 256 krogi zasedel odlično 
5. mesto (tekmovanje je bilo na 
odprtem strelišču). Ekipno so naši 
mladinci zasedli prav dobro 4. me
sto. Skupno je nastopalo 25 ekip 
(24 občinskih in ekipa univerze).

PIONIRJI:
V predtekmovanjih je sodelova

lo več kakor 400 pionirjev, od te-

uvrstilo 52 pionirjev in pionirk.
Najboljše rezultate so dosegli: 

Rešid Dautovič 147, Franc Komo- 
vec 137, Ivan Vidic 133 in Ciril Ga
šperlin 130 krogov od 200 možnih. 
Najboljša med pionirkami je bila 
Darinka Škerjanc, ki Je dosegla 
137 krogov.

Na okrajnem tekmovanju je pio
nirska vrsta zasedla 6, mesto med 
24 nastopajočimi ekipami. Pionir
ka Darinka Škerjanc je v konku
renci posameznic zasedla odlično 
5. mesto. Našo občinsko strelsko 
organizacijo na tekmovanjih v 
okraju so zastopali pionirji in pio
nirke iz Polja in Vevč.

Vsa občinska tekmovanja je z 
Izredno organizacijo lepo izvedla 
tehnična komisija občinskega strel
skega odbora.

Odbor

GRADBENO INDUSTRIJSKO PODJETJE

GRADIS - kovinski obrati
Ljubljana, Smartinska cesta
S POSLOVNIM SODELOVANJEM SE BOSTE SAMI 
PREPRIČALI O SOLIDNOSTI OPRAVLJENIH USLUG!
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NI RECEPTA...
(Nadaljevanje s 1. strani)
Za najvažnejše pa je imela iz
račune o ipotrebnem dvigu 
produkitivnosti, ekonomičnosti 
in rentabilnosti poslovanja; ti 
so pokazali, da ima gospodar
ska organizacija vse pogoje za 
to, da lahko preide na skraj
šani delovni čas.

Podjetje Teol-Oljarna ima 
glede na značaj proizvodnje 
dva bistvno različna obrata, in 
siicer Teol kot izrazito kemijsko 
predelovalni obrat in Oljarno, 
kjer stiskajo oljna semena. To 
je bilo odločilno tudi pri dolo
čitvi delovnega, časa in delov
nih izmen v posameznih obra
tih glede na sistem dela s 
skrajšanim delovnim časom: 
bodisi po 7 ur na dan ali 8-ur- 
ni delavnik s tremi prostimi 
sobotami. Izračuni kapacitet 
obrata Teol so pokazali, da je 
sprejemljiva edino varianta 
dela s skrajšanim delovnim 
časom po 7 ur na dan; ko pa 
bodo nekateri procesi mehani
zirani oziroma racionalizirani 
(kar pa bo izvedljivo predvi
doma šele konec tega leta), bo 
mogoč delovni čas tudi v tem 
obratu po sistemu treh prostih 
Sobot, ki je že uveden v obratu 
Oljarna, pri produkciji ateksa- 
liraniih proizvodov in v ostalih 
službah.

In rezultati? Ti so nadvse 
ugodni. Podjetje je v primer
javi s I. tromesečjem 1964/65 
povečalo proizvodnjo po koli
čini za 10,4 %, vrednostno pa 
kar za 47,2 %. Produktivnost 
je tako porasla glede na dose
ženi celotni dohodek za 35 %, 
glede na doseženi čisti dohodek 
pa za 62,1 %\ prav tako ugod
ni rezultati! so zabeleženi tudi 
pri ekonomičnosti in rentabil
nosti poslovanja, medtem ko 
so se osebni dohodki v istem 
obdobju zvišali za 24,2 %. Pri 
tem je bilo za proizvodnjo po
rabljenih kar za 10,1 % manj 
efektivnih delovnih ur. V pr

vem tromesečju preteklega le
ta so porabili za proizvodnjo 
133.193 efektivnih delovnih ur, 
v istem obdobju letošnjega le
ta pa samo 128.135 ur.

Kako važni so pri prehodu 
na skrajšani delovni čas in za 
ekonomičnost in rentabilnost 
poslovanja nasploh najrazlič
nejši faktorji in .pogoji, prav 
posebej pa temeljita analiza 
tržišča, je razvidno prav v Tc- 
olovem primeru. Podjetje je 
opustilo proizvodnjo, dodecil- 
benzol-sulpotana, ker terja 
proizvodnja tega artikla na eni 
strani razmeroma veliko an
gažiranost kapacitet, na drugi 
strani pa je njegova stopnja

akumulacije nizka. Tako pa je 
podjetje na ta način sprošče
ne kapacitete izkoristilo za 
proizvodnjo drugih, akumula- 
tivnejših izdelkov, katerih 
plasman je na tržišču zagotov
ljen. Tudi enostavni organiza
cijski ukrepi omogočajo rešit
ve, ki so videti na prvi pogled 
neizvedljive. V obratu Oljar
na so pri stiskalnicah zaradi 
njihove iztrošenosti pogosto 
nastopale okvare in je npr. bi
la ena steklenica stalno v re

montu. Zdaj opravijo vsa vzdr
ževalna dela in popravila na 
prosto soboto in prav to dej
stvo je v veliki meri omogo
čilo prehod tega obrata na 
skrajšani delovni čas.

Tudi v KOLINSKI TOVAR
NI HRANIL so pred preho
dom na skrajšani delovni čas 
izvršili skrbne priprave. Ana
lize so pokazale, da je prehod 
mogoč ob povečani proizvod
nji z uvedbo mehanizacije In 
istočasnem eleminiranju roč
nega dela, kar je odločilnega 
pomena za dvig produktivno
sti dela. Poleg tega je elabo
rat predvidel čim boljše izko
riščanje že obstoječih kapaci
tet z uvajanjem novih izdel
kov in s takim širjenjem asor
timenta proizvodov, ki je pri
lagojen obstoječim kapacite
tam in tehnološkim postop

kom. To pa je bilo pogojeno 
tudi v večji izkoriščenosti dru
ge delovne izmene v obratu I. 
in uvedbi III. delovne izmene 
v obratu II. Tudi ta gospo
darska organizacija ima nam
reč dva obrata: matični proiz
vodni obrat Kolinske v Mostah 
in obrat II. za proizvodnjo 
vaflov ha. Viču. Glede na spe
cifični značaj proizvodnje ene
ga kot drugega obrata, je bil 
različen tudi sistem dela po 
skrajšanem delovnem času. V

obratu Kolinske delajo po si
stemu treh prostih sobot, med
tem ko delajo v obratu na Vi
ču na določenih delovnih me
stih tudi v soboto, so pa za to 
ti delavci prosti ob ponedelj
kih.

V tem obratu delajo nekate
ri stroji v treh delovnih izme
nah, da lahko na drugih do
končajo proizvodnjo v dveh iz
menah. Tudi v Kolinski tovar
ni hranil se je izkazalo, da so 
bila predvidevanja izračunov 
in analiz elaborata za prehod 
na 42-umi delovni teden ute
meljena in točna. Podjetje je 
v primerjalnem obdobju s 
skrajšanim delovnim časom 
povečalo ' produktivnost za 
14,9 % po fizičnem obsegu pro
izvodnje in za 17 % po doseže
nem neto produktu — ob po
rastu osebnih dohodkov v 
istem razmerju, medtem ko se 
je delo v nadurah občutno 
zmanjšalo. Z boljšim plasifla- 
jem novih proizvodov, ki jih 
je podjetje šele začelo uvaja
ti na tržišču, pa bodo ti re
zultati nedvomno še boljši.

Na take rezultate poslova
nja s skrajšanim delovnim ča
som pa je vplivala še vrsta 
drobnih, a nadvse važnih in 
odločilnih organizacijskih ukre
pov, kot so podkrepitev pri
prave dela, znatno znižanje iz
padov strojev z boljšo vzdrže
valno službo, stimulativen na
čin nagrajevanja uspeha dela 
s progresivnim obračunava
njem norm, boljša izkorišče
nost fonda delovnega časa in 
strokovni dvig kadrov. Vendar 
ne gre brez težav, saj je tre
ba zaradi ascilacij na tržišču 
in ostalih pogojev na tržišču, 
ki so značilni za živilsko in
dustrijo, menjati kratkoročne 
proizvodne programe, kar ter
ja preoriontacijo strojev za 
proizvodnjo drugih artiklov; 
to pa seveda vpliva na izkori
ščanje kapacitet in na končni 
efekt. Zato posvečajo v KTH 
nemalo skrbi analizi tržišča in 
prodaji nasploh, kajti v končni 
fazi je uspeh dela s skrajša

NEŽIKA MARTINI, ki 
dela kot brizgalka v Sa- 
tumusovem obratu Pla
stika v Polju, nam je de
jala:

»Zdaj sem ob sobotah 
prosta. To je dobro. Ven
dar tudi takrat ne poči
vam. Res da nimam dru- 
.žine in družinskih skrbi, 
toda stanujem pri stricu, 
ki ima v najemu njivo, 
tako da moram prosti 
dan izkoristiti za kmeč
ka opravila. Seveda, po 
novem je treba tudi med 
delovnim časom v tovar
ni malo bolj poprijeti.«

JUSTI ŽAGAR, polnilka na 
polnilnem avtomatu v Kolinski 
tovarni hranil, poročena, mati 
enega otroka:

Ob skrajšanem delovnem ted
niku se kar dobro počutim. Ob 
sobotah imam zdaj mnogo več 
časa za gospodinjstvo in sem 
zadovoljna, da imam končno 
tudi doma nekoliko bolj ureje
no. Ker stanujem v Črnučah in 
živim precej daleč od mesta, 
prosto soboto najrajši Izkori
stim za opravke v mestu, za 
nakup m podobno. Poleg tega 
bt rada nadaljevala s študijem 
kemije oziroma živilske tehno
logije in računam, da mi bo 
prosta sobota tudi v tem oziru 
prišla prav. In še nekaj moram 
povegaU! Strah, ki je vladal 
med delavci, da bomo s skraj
šanim delovnim časom manj 
zaslužili, je bil prazen. Osebni 
dohodki so se kljub skrajša
nemu delovnemu času dvignili, 
ker se Je povečala - tako vsaj 
pravijo statistike - tudi naša 
produktivnost.

ANA BEVC, vlagalka pri stroju za rezanje papirja 
in lepenke v Kolinski tovarni hranil, mati petih otrok:

Po novem .je vsekakor mnogo boljše, že zaradi do
ma, za katerega imam zdaj mnogo več časa. Prej sem 
morala navadno vsa domača dela opraviti šele v nede
ljo, zdaj pa imam vsaj nedeljo prosto. Najbrž sc sploh 
ne bi več mogla navaditi na prejšnji delovni čas. Prej 
si nisem mogla vzeti niti urice prostega časa, zdaj pa 
včasih le lahko tudi jaz malo pogledam na sonce. Tudi 
živce imam boljše.

Kaj pa osebni dohodki?
Zame in za mojo številno družino je plača seveda 

zmerom premajhna, reči pa moram, da je boljša kot je 
bila prej. V vsakem pogledu je zdaj boljše.

nim delovnim časom odvisen 
tudi od realizacije.

Kot je bilo že uvodoma po
vedano, imajo v S/^TURNUSU 
deloma skrajšani delovni čas 
(46 ur na teden) že od leta 
1959. Vendar so tudi v tem 
podjetju sredi priprav za pre

hod na skrajšani delovni čas, 
saj imajo dokumentacijo in 
potrebne analize, ki so poka
zale, da so dani pogoji za to, 
tako rekoč pripravljeni, med
tem ko obrat Plastika v Polju 
že dela po skrajšanem delov
nem času.

Kot vidimo po rezultatih, ki so jih dosegle gospodarske 
organizacije v naši občini, ki že poslujejo s skrajšanim de
lovnim časom, so prav vse tri dosegle v prvem obdobju pred
videne rezultate in celo še boljše. Obenem pa lahko ugoto
vimo, da za prehod na skrajšani delovni čas ni enotnega re
cepta in se bo pri uvedbi 42-umega delovnega tedna vsaka 
gospodarska organizacija znašla pred svojimi specifičnimi 
problemi. Vendar to dejstvo ne sme biti ovira, da se tudi v' 
ostalih organizacijah ne bi začeli resneje ukvarjati s te® 
vprašanjem, saj je dalo posvetovanje društva gospodarstve
nikov občine Mostc-Polje na primerih treh gospodarskih or
ganizacij dovolj pobud za to. Ob skrbno pripravljenem pre* 
hodu in pri dobri organizaciji dela v skrajšanem delovnem 
času bo gotovo mogoče dvigniti produktivnost dela, s tem P» 
tudi osebne dohodke. Gotovo bo ena izmed prvih nalog org»' 
nov upravljanja delovnih organizacij, ki jih bomo izvolili pri' 
hodnje dni, da bodo ponovno načeli prav ta vprašanja in po* 
novno aktivirali delo pristojnih komisij v delovnih organi' 
zacijah za prehod na skrajšani delovni čas. Nedvomno )e 

namreč, da pomeni delo s skrajšanim delovnim časom tudi 
prispevek k dvigu življenjskega standarda slehernega delov
nega človeka.

Pa še to
Naš list objavlja izkušnje 

prvih meščanskih delovnih ko
lektivov, ki že delajo v .skraj
šanem delovnem času; pisati 
pa je hotel tudi o razpolože
nju in počutju nekaterih de
lavcev v novih delovnih po
gojih. V ta namen se je eden 
naših sodelavcev, ki je — mi
mogrede povedano — s časopi
som predvsem v ljubiteljskih 
odnosih, podal na reportersko 
pot od ene do druge meščan
ske tovarne. Toda kar se je 
izkazalo že mnogokrat poprej, 
se je ponovilo tudi tokrat: na
šemu sodelavcu pot do delav
cev ni bila niti malo lahka. 
Povsod se je moral zglasiti 
najprej pri vratarju, potem v 
tajništvu, potem pri direktorju 
podjetja ali direktorju kadrov
ske službe... Zgodilo se je ce
lo, da so ga na njegovo željo, 
da bi se pogovoril z enim iz
med delavcev, hotel odpraviti 
kar pri prvih pisarniških vra
tih, kratko in jedrnato:

»Ni direktorja!«
»Nič zato,« se je uprl naš 

sodelavec, »-govoriti hočem z 
delavci.«

»Ne morete. Ni direktorja!«
Drugje so mu odgovorili:
»Z delavci žal ne morete go

voriti. Vsi vodilni uslužbenci 
so zadržani na sestanku.«

Na njegovo ugovarjanje je 
sicer uradnica le vstala in sto
pila do vodilnih uslužbencev, 
toda vrnila se je skratkim 
odgovorom:

»Sekretar je rekel, da pri
dite jutri!«

Nikjer mu niso rekli:
»Stopite v obrat in se i>omc- 

nite! Samo ne zadržuj te.se pre
dolgo!«

Tako se je seveda njegova 
pot končala s pomanjkljivimi 
rezultati.

Zaključek je kratek in jasen- 
Razumljivo je, da se mora)0 
tujci, ki prihajajo v naša P0"' 
jetja po takem ali drugačnem 
opravku, zglasiti najprej P11 
vratarju in da se morajo o svo
jih željah pomeniti najprej 
vodilnimi uslužbenci. To® 
mnogo teže je razumeti, zakaj 
brez direktorjevega ali sekre 
tarjevega pokroviteljstva ^ 
morejo priti v stik z nobena 
delavcem. Tako ravnanje 
ovira samo uspešnega novi®1 
skega dela, ampak opozarja 1 
di na pomanjkljive samoupra 
ne pravice delavcev in P/f 
manjkljivo demokratizacije P“jT 
slovanja. Navsezadnje pa 
naše vodilne uslužbence, k1 
se dolžni ukvarjati predvs.^
s tehtnejšim, zahtevnejšim
lom, predstavlja kot adi® 
strativne upravitelje.

QM
MOŠČAHS^

ioščanska skpupnoet, K ‘ ^ 
»činskega odbora SZDL 
ana Mostc-Polje, ifhaJ® mp, 
rat mesečno v 3200 i* cj- 
reja uredniški odbor. I , ju 
dnik Stefan Trobiš, 
igovorni urednik po
lurni. Rokopise in sim.«jVo 
ijajte na naslov: Urcd 
i uprava MSK, Ljubljm®;^#, 
jubljanici 42/11, tm- 
t. 8. Rokopisov ne "mbU*' 
skoči račun pri NB L->. jiitr 
», občinski odbor SZDL 
ana Mostc-Polje, M® /.cjo- 
aipnost 600-14-608-21L r«V, 
tna naročnina 240 ‘ |UčJji' 
»Metna 120 dinarjev ,p,tcVil'
> naprej), posamezna’ 
i 20 dinarjev. Tisk L 
vski tisk, Kočevje.


